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17. listopadu si několik desítek broumovských občanů připomnělo 25. 
výročí událostí z roku 1989  

(otte)
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Ustavující zasedání 
Zastupitelstva města Broumova 
dne 10.11.2014

(otte)
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Jaroslav Bitnar 
převzal insignie 

města Broumova  
10. listopadu se v Konferenčním sále 

infocentra v Broumově uskutečnilo usta-
vující zasedání zastupitelstva města vze-
šlého z říjnových voleb. Do čela města byl 
zvolen Jaroslav Bitnar, který od bývalého 
starosty Milana Kotrnce převzal řetěz 
symbolizující funkci starosty města.

„Děkuji panu Kotrncovi za práci, kte-
rou v minulém volebním období vykonal  
a jsem rád, že zůstává členem zastupi-
telstva. Velmi si také vážím práce, kterou 
odvedlo předchozí vedení města, zejména 
proto, že se podařilo udržet stabilizovaný 
rozpočet, nastavit transparentní kont-
rolu nad financováním a hospodařením 
města a jsem rád, že pan Kotrnec se ne-
nechal zviklat některými tlaky a vždy hla-
soval tak, aby dnes mohl odejít s čistým 
štítem a nelitoval toho, co dělal,“ ocenil 
práci svého předchůdce nastupující sta-
rosta Jaroslav Bitnar a dodal: „Děkuji 
zastupitelstvu, že jste mne zvolili do čela 
našeho města, děkuji občanům, že dali 
dostatek hlasů našemu seskupení Volba 
pro Broumov a slibuji, že ty priority, které 
jsme měli ve volebním programu, budeme 
důsledně vyžadovat.“

Právě seskupení Volba pro Broumov 
v říjnových volbách uspělo a jeho členo-
vé získali v zastupitelstvu osm křesel. Po 
koaličních jednáních s některými členy 
dalších stran tak už koncem října vznik-
lo prohlášení, které definovalo obsazení 
vedení města a programové priority. Po 
včerejším hlasování na základě návr-
hu tohoto prohlášení se místostarostou 
stal Kamil Slezák, který tak v této funkci 
bude pokračovat i další volební období. 
Starosta i místostarosta budou pracovat 
jako uvolnění, tzn., že budou svoji funkci 
vykonávat jako své hlavní zaměstnání.

V dalším hlasování byli jednotlivě 
zvoleni také členové Rady města, která 
bude pracovat ve složení Jiří Myšák, To-
máš Blažek, Monika Mrštinová, Jiří Rin-
gel, Eva Bilíková a samozřejmě starosta 
Jaroslav Bitnar a místostarosta Kamil 
Slezák. Na závěr byl odhlasován návrh 
na zřízení sedmičlenného finančního vý-
boru, jehož předsedou se stal Jiří Ringel  
a pětičlenného kontrolního výboru  
s předsedou Arnoldem Vodochodským. 
Další pracovní zasedání nového zastupi-
telstva proběhne v polovině prosince.

René Herzán

Vážení spoluobčané,

jako jeden z  lídrů Volby pro Brou-
mov, která díky vám zvítězila v letošních 
komunálních volbách, jsem byl na usta-
vujícím zasedání zastupitelstva dne 10. 
11. 2014 zvolen starostou našeho měs-
ta. Děkuji za vyjádřenou důvěru a budu 
- vlastně jsem již začal – usilovat o ma-
ximální naplnění priorit deklarovaných 
jak v našem volebním programu, tak i v 
následném společném koaličním prohlášení patnáctky zastupitelů města, které bylo po-
depsáno 24. 10. 2014. 

K těmto prioritám patří zejména (celé prohlášení najdete na www.nasebroumovsko.
cz): 

Bezpečnost – Přijetí souboru opatření směřujících ke zvýšení bezpečnosti občanů, ze-
jména prostřednictvím lepší koordinace orgánů města a státu v oblasti výplaty a kontroly 
sociálních dávek a prostřednictvím jednání s majiteli problémových objektů nájemního 
bydlení. Zvýšení důrazu na dodržování veřejného pořádku.

Práce a vzdělání – Podpora středního školství a spolupráce se zaměstnavateli za úče-
lem zvýšení možností kvalifikovaného zaměstnání. Podpora vytváření pracovních příleži-
tostí v oblasti méně kvalifikované práce.

Péče a opravy městského majetku – Investice do majetku města včetně rekonstruk-
ce hřišť na konci Pionýrské ulice a v ulici U Větrolamu, řešení prostoru dětského hřiště  
v Dukelské ulici a vybudování bezpečného přechodu pro chodce na třídě Osvobození.

Tepelné hospodářství Broumov s.r.o. – Řešení budoucího modelu fungování společ-
nosti s ohledem na stávající a budoucí podmínky energetického trhu, vymezení vztahů 
společnosti vůči vlastníkovi a tomu odpovídající změny ve struktuře a řízení, v obchodním 
modelu společnosti a v komunikaci se zákazníky.

Spolková činnost, sport a volný čas – Podpora spolkům a občanským aktivitám. Roz-
šíření možností sportovního a kulturního vyžití pro všechny věkové kategorie zejména 
modernizací stávajících zařízení a aktivní podporou kulturních programů.

Turistický ruch – Zlepšení koordinace aktivit infocentra s aktivitami dalších turis-
tických center v regionu. Podpora propagace města a regionu ve spojení s historickými 
památkami a jedinečnou přírodou.

Zdravotní péče – Jednání se zřizovatelem broumovské nemocnice o garanci nepod-
kročitelného rozsahu zdravotní péče vzhledem k potřebám obyvatelstva. Využití možnos-
tí Nadačního fondu Hospital k podpoře modernizace vybavení a podpoře sociální péče  
o pacienty broumovské nemocnice.

Na stránkách našich Broumovských novin bych vás chtěl pravidelně informovat  
o tom, jaké kroky k naplňování našich priorit na Radnici činíme, čím se zabýváme, co 
se daří a jelikož ne všechno se vždy podaří hned a je snadné prosadit a zrealizovat, tak 
i tom, co se třeba zrovna nepovedlo. Chtěl bych jít cestou otevřené komunikační platfor-
my, ať již prostřednictvím Broumovských novin, webových stránek (www.broumov-mesto.
cz), e-mailu (starosta@broumov-mesto.cz) nebo při osobních setkáních s vámi – občany 
města Broumov. 

Vážení spoluobčané, přeji vám klidný adventní čas, pohodové vánoční svátky a do 
nového roku 2015 hodně zdraví vám i vašim blízkým. Těším se na práci pro naše město  
a pevně věřím, že tak budu činit ke spokojenosti většiny z vás.

Ing. Jaroslav Bitnar, starosta
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Omezení 
provozní doby 

Městského úřadu 
Broumov                 

Vážení občané!
Oznamujeme Vám tímto, že Městský 

úřad Broumov bude z provozních důvodů 
ve středu 31.12.2014 a v pátek 2.1.2015 pro 
veřejnost uzavřen.

V období před i po vánočních svátcích 
bude městský úřad pracovat v běžném pra-
covním režimu.   

Děkujeme za pochopení.
 Ing. Eva Blažková, MPA
tajemnice MěÚ

Víte, že
-    se uvažuje o umístění poutačů podél cy-

klostezky? Měly by upozorňovat na zajímavá 
místa v blízkosti trasy.

-   úpravy bezprostředního okolí cyklostez-
ky pod Černou cestou budou pokračovat na 
jaře? Měly by být odstraněny pořezané větve, 
vyhrabány kopřivy včetně náletů.

-   se z části cyklostezky do Otovic stala 
závodní dráha?  Někteří majitelé osobních aut 
si totiž oblíbili cyklostezku natolik, že ji zamě-
ňují za vozovku. Vědí, že se vystavují pokutě?

-  Technické služby města Broumova 
dokončily první etapu nově budovaného ur-
nového háje? Další práce budou zahájeny  
v jarních měsících.

-   vánoční výzdoba je obnovena a obča-
nům jistě neuniklo, že nové osvětlení bylo in-
stalováno na kašnách. Do ulic jsou připevně-
ny nové světelné přívěsy. Vánoční strom bude 
modře a bíle osvětlený. Vánoční stromy ne-
chybí ani v Olivětíně, na Klinickém sídlišti a v 
Družstevní ulici. Na Spořilově se bude muset 
vysadit smrk, aby i zde měli vánoční výzdobu.

-   pro dokončení kamerového systému na 
Alejce bylo nutno vybudovat připojení. Ka-
bely byly pokládaly od kláštera přes náměstí  
k Alejce. Akce původně plánovaná na příští 
rok bude hotová již letos.

     
 Přeji čtenářům našich novin hezké Váno-

ce a šťastný nový rok.                      Arnošt Obst

Zprávy z Radnice

Starosta Broumova Ing. Jaroslav Bitnar 
• Prezentoval DSO (Dobrovolný svazek obcí) záměr o vytvoření koncepční politiky 

svozu odpadů a jednotného přístupu v otázce zavedení vyhlášky o zákazu hracích automatů  
v Broumově a všech okolních obcích.

• Zahájil jednání s majitelem broumovského autobusového nádraží akciovou společ-
ností ČSAD Ústí nad Orlicí k řešení nevyhovující podoby těchto prostor. Autobusové nádraží 
neodpovídá současným standardům, je značně nekomfortní a neposkytuje broumovským ob-
čanům a ostatním cestujícím odpovídající služby a zázemí.

• Přivítal srbskou delegaci odborníků pro ochranu kulturních památek, se kterou jed-
nal o rekonstrukci památníku z  1. světové války, nacházející se na vojenském hřbitově v Martín-
kovicích.

Místostarosta Broumova Kamil Slezák
• Informoval o probíhajících investičních aktivitách ve městě:

Překopy komunikace a chodníků na Mírovém náměstí – dle záměru byla po ukončení hlavní 
turistické sezóny zahájena realizace další etapy rozšíření kamerového systému ve městě (trasa 
Klášter – Alejka), za případné nepohodlí při průjezdu centrem města se občanům omlouváme.

Finalizace prací na novém sportovišti „Tužme se“ – probíhá pokládka sportovních povrchů. 
Zároveň se buduje odvod srážkových vod z hřiště a přilehlého okolí. 

Do investičních priorit města bude pro příští rok zařazena oprava příjezdové komunikace, 
jejímuž poškození nebylo možné v průběhu výstavby a průjezdu těžké stavební techniky zabrá-
nit.

Pokračování rekonstrukce ULITY - po ukončení spolupráce se stavební firmou F-Stav, s. r. 
o., která neplnila řádně svoje smluvní závazky, město pokračuje v rekonstrukci s novým doda-
vatelem. Podařilo se ukončit havarijní stav budovy a obnovit činnost střediska. Rekonstrukce 
bude pokračovat podle schváleného projektu.

Rekonstrukce kotelny na Křinickém sídlišti pokračuje, aktuálně byla dokončena instalace 
sloupu na přenos elektrické energie z kogenerační jednotky do distribuční sítě.  

 
Zastupitelstvo 
• Na svém ustavujícím zasedání dne 10. 11. 2014 zvolilo Radu města. Ta bude v období 

2014 – 2018 pracovat ve složení: starosta – Ing. Jaroslav Bitnar, místostarosta – Kamil Slezák, 
radní – Mgr. Eva Bilíková, JUDr. Tomáš Blažek, Monika Mrštinová, Ing. Jiří Myšák a Mgr. Jiří 
Ringel.

• Zvolilo členy finančního výboru: předseda - Ing. Jiří Myšák, členové - RNDr. Karel Pe-
lán, MBA,    Bc. Lenka Grunerová, Monika Pírková, Ing. Petr Flíger a Petr Stečínský a předsedu 
kontrolního výboru - Arnold Vodochodský.

Rada města
• Zřídila jako své iniciativní a poradní orgány: 

Majetkovou komisi ve složení: předseda - JUDr. Tomáš Blažek, členové - Arnold Vodochod-
ský, Ondřej Habart, Radim Prokopec, Vladimír Vozáb, tajemnice - Ing. Marie Mikulenková; 

Bytovou komisi ve složení: předseda - Arnošt Obst, členové - Mgr. Eva Bilíková, Ing. Miloš 
Andrš, Eva Flousková, Josef Goll, tajemnice - Drahomíra Nosková; 

Kulturní komisi ve složení: předseda Tomáš Cirkl, členové - Monika Mrštinová, Štěpán Při-
byl, DiS., Bc. Miroslav Frömmel, Jakub Šleis, tajemnice - Jitka Exnerová, DiS;

Sbor pro občanské záležitosti ve složení: předseda - Renata Chejnová, členové - Eva Horá-
ková, Miloslava Šípková, Iva Králová, Irena Neumannová, Alžběta Bušová, Blanka Prouzová, 
Ludmila Kolářská, Anna Buchtová, Alena Szabová, Alenka Hejnová, Drahuše Kolářová, Dana 
Valešová, tajemnice - Bc. Petra Chejnová.

Další informace o činnosti včetně usnesení z jednání RM a ZM najdete na 
www.broumov-mesto.cz.
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Novely živnostenského 
a zemědělského zákona
 Obecní živnostenský úřad informuje, že ke dni 1. 1. 2015 nabude 

účinnosti zákon č. 140/2014 Sb., kterým se mění zákon č. 455/1991 
Sb., o živnostenském podnikání (živnostenský zákon) a zákon  
č. 179/2014 Sb., kterým se mění zákon č.  252/1997 Sb., o zeměděl-
ství, ve znění pozdějších předpisů, a další související zákony.

Níže uvádíme  nejdůležitější  změny :                                                                                        

A. Novela živnostenského zákona     
-  z dokladů, které podnikatel předloží při ohlášení živnosti, žádosti 

o koncesi či oznámení změny,  obecní  živnostenský úřad vytvoří  elek-
tronickou kopii, kterou uloží do živnostenského rejstříku. Tento doklad 
pak bude k dispozici všem živnostenským úřadům. Při dalších návště-
vách živnostenského úřadu tak není podnikatel povinen tyto doklady 
znovu předkládat, pokud skutečnosti, které tyto doklady osvědčují, 
zůstaly beze změny. Jedná se o doklady, které budou předloženy po 
prvním lednu 2015. Jde o následující doklady: výpis z evidence Rejstří-
ku trestů, doklad o odborné způsobilosti podnikatele či odpovědného 
zástupce (výuční list, vysvědčení, diplom apod.)., doklad prokazující 
právní důvod pro užívání prostor, kde je umístěno sídlo nebo organi-
zační složka závodu zahraniční osoby

-  z veřejné do neveřejné části živnostenského rejstříku budou pře-
sunuty údaje o adrese bydliště a místu pobytu na území ČR, bydliště 
mimo území ČR. Elektronické kopie výše uvedených dokladů jsou též 
neveřejné

-  po uplynutí čtyř let ode dne zániku posledního živnostenského 
oprávnění podnikatele budou údaje o něm převedeny z veřejné části 
živnostenského rejstříku do neveřejné

-  byly doplněny další možnosti prokazování odborné způsobilos-
ti u vybraných živností vázaných a koncesovaných doklady o profesní 
kvalifikaci

-  vázaná živnost Oční optika byla zařazena do seznamu živností, 
jejichž výkon je podnikatel povinen zajistit pouze fyzickými osobami, 
které splňují odbornou způsobilost.

B. Novela zemědělského zákona
-  žádost o zápis do evidence zemědělského podnikatele, žádost  

o provedení změny nebo o vyřazení z evidence lze podat u kteréhokoli 
obecního úřadu obce s rozšířenou působnosti (zrušení místní přísluš-
nosti)

-  fyzická osoba zemědělského podnikatele musí být plně svéprávná
-  zemědělskou výrobou není pěstování konopí pro léčebné použití 

a vědecké účely
-  na osvědčení zemědělského podnikatele již nebude uváděno za-

měření zemědělské výroby
-  zemědělští  podnikatelé nejsou povinni oznamovat změny,  po-

kud jsou zjistitelné z údajů  zapisovaných v základních registrech,  
v informačním systému evidence obyvatel, v obchodním rejstříku či 
informačním systému cizinců

-  dochází  k úpravě používané terminologie, která je dána  do sou-
ladu s novým občanským zákoníkem.

 V Broumově dne  5.  11. 2014
 Ing. Miloš Hartman, vedoucí odboru obecní živnostenský úřad 

Na místě bývalé bažantnice bude 
založen lokální biokoridor 

a obnoveny budou i některé aleje 
ve městě

Na podzim letošního roku bude ve spolupráci s Agenturou ochra-
ny přírody a krajiny ČR, Správou chráněné krajinné oblasti Broumov-
sko, založen lokální biokoridor mezi rybníky Katovna a Cígl. Jedná se 
o místo bývalé bažantnice, kde byly v 80. letech minulého století vysá-
zeny smrky, jejichž převážná část byla později zakrácena a tím trvale 
poškozena. Poškození stromů způsobilo nejen snížení jejich životnos-
ti, ale mělo také za následek postupné sílení bočních kmenů a jejich 
vylamování, což ohrožuje bezpečnost procházejících osob. Po pře-
hodnocení stavu dřevin bylo konstatováno, že tato výsadba nemá per-
spektivu do budoucnosti a je žádoucí ji obnovit a předcházet tak mož-
ným negativním následkům. Tato lokalita je v územním plánu města 
vymezena jako lokální biokoridor a navíc slouží obyvatelům přilehlé 
zástavby panelových a rodinných domů k vycházkám a k odpočinku. 
Proto bude část smrkového porostu na pozemku ve vlastnictví města 
nahrazena lesnickou výsadbou 1 944 ks sazenic (dub, javor, lípa, smrk 
a třešeň) a bude ochráněna oplocenkou. Záměrem města je, aby zde 
bylo postupně vytvořeno příjemné a bezpečné místo pro odpočinek 
okolních obyvatel. Druhá část smrkového porostu je na pozemku ve 
správě Státního pozemkového úřadu a je na rozhodnutí jejího správ-
ce, zda přistoupí k obdobnému kroku jako město.

V rámci managementových opatření, které Správa chráněné kra-
jinné oblasti Broumovsko připravuje letos na podzim, bude provede-
na výsadba nejen biokoridoru u Katovny, ale i vysazeno ještě dalších 
deset alejových stromů do ulice Větrná směrem ke koupališti, další tři 
stromy na polní cestu vedoucí z ulice Lidická kolem bývalého vodo-
jemu do Rožmitálu a obnovena bude i alej v ulici Cihlářská vedoucí 
k základní škole, kde stávající stromořadí ohrožuje bezpečnost osob. 
Všechny tyto výsadby budou hrazeny z rozpočtu Agentury ochrany 
přírody a krajiny ČR, Správy chráněné krajinné oblasti Broumovsko.

Věříme, že budou tyto změny pozitivně přijaty i naší veřejností a že 
obdobná spolupráce bude i nadále pokračovat.

Ing. Marcela Žouželková, vedoucí odboru životního prostředí
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První dražba 
movitých věcí 
MěÚ Broumov
•. Dražba se koná v úterý 9. 12. 2014 od 

10:00 hodin v budově bývalé základní školy 
Broumov, ul. Lidická 174, v přízemí v prosto-
ru tělocvičny.

•  Obhlídka dražených věcí již od 8:45 do 
9:45 hodin. 

•  Zápis účastníků od 9:15 hodin. K zápi-
su dražitele platný průkaz totožnosti s sebou,  
v případě právnických osob výpis z OR, popř. 
plnou moc k zápisu třetí osoby.

•  Platby za vydražené věci musí být usku-
tečněny na místě samém, a to platbou v hoto-
vosti nejpozději do skončení dražby.

•  Placení a vydávání vydražených věcí  
v průběhu dražby.

• Dražební řád a dražební vyhláška je 
zveřejněna na stránkách Město Broumov 
– Úřad – Veřejné dražby MěÚ Broumov 
a také na úřední desce Městského úřadu 
Broumov [http://broumov-mesto.cz/profil.
asp?p1=1002].

Za pracoviště agendy správy daní a po-
platků: Bc. Romana Knopová, 

tel: 491 504 224

Vymáhání pohledávek 
– pracoviště správy 

daní a poplatků 
Městského úřadu 

Broumov
Proces vymáhání daňových pohledávek, 

které představují místní poplatky nebo jiné 
pohledávky sankční povahy (dále jen „pohle-
dávky“), se soustřeďují do jediného místa, 
kterým je pracoviště správy daní a poplatků 
odboru finančního a školství. 

Jak je již z názvu pracoviště správy daní  
a poplatků patrné, soustředíme se především 

na místní poplatky, které si obec v samo-
statné působnosti zavedla Obecně závaznou 
vyhláškou. Spolu s místními poplatky vedeme 
veškerou evidenci pohledávek (např. pokuty 
ve správním řízení), které uložily jednotlivé 
odbory při výkonu své činnosti  a postoupily 
je k dalšímu řízení, kde největší objem tvoří 
pokuty uložené odborem dopravy.

Daňový subjekt, v našem případě dlužní-
ka, vyzveme k uhrazení pohledávky v náhrad-
ní lhůtě a zároveň upozorníme na následky, 
které by mohly v případě neuhrazení nastat. 
Pokud dlužník na výzvu nereaguje, přistupu-
jeme k samotné exekuci. Pro její zahájení musí 
být splněny zákonné podmínky. V případě, že 
jsou splněny, zahajujeme exekuci na základě 

vykonatelného rozhodnutí způsoby uvedený-
mi v daňovém řádu (zákon č. 280/2009 Sb.).  

Samotnou exekuci provádíme srážka-
mi ze mzdy (např. na plat, na některé dávky 
státní sociální podpory, na peněžitou pomoc 
v mateřství, důchody, či podporu v nezaměst-
nanosti), dále pak exekučním příkazem z účtu 
dlužníka nebo prodejem movitých věcí či ne-
movitostí. Pokud dojde k prodeji movitých či 
nemovitých věcí a dlužník si své zabavené věci 
nevyplatí (buď formou splátek či uhrazením 
dlužné částky při výkonu exekuce), následně 
dojde k jejich k dražbě. Dražbou se rozumí 
prodej, kdy se v určený den nabízí určitá věc 
ke koupi neurčitému počtu zájemců, a prodá 
se pak tomu, kdo nabídne nejvyšší částku.  
Z výtěžku dražby je pak uhrazena dlužná 
částka. Město Broumov provádí exekuce na 
prodej movitého nebo nemovitého majetku 
dlužníka od poloviny roku 2010. Od poloviny 
roku 2010 doposud bylo tímto způsobem vy-
moženo cca 1 mil. Kč. Tento způsob vymáhá-
ní je nejkrajnějším řešením, kdy na dlužníka 
nelze uvalit exekuci jiným způsobem. Pro nás 
to bývá jediný účinný a efektivní prostředek, 
kterým dlužníka donutíme k zaplacení dluhu.

Naše pracoviště, v rámci součinnosti, 
spolupracuje s úřady práce, zdravotními po-
jišťovnami a poskytovateli platebních služeb. 
Velmi si ceníme úzké spolupráce se sociálními 
pracovnicemi Úřadu práce v Broumově. 

Za pracoviště správy daní a poplatků: 
Bc. Romana Knopová, tel. 491 504 224,                        
e-mail: knopova@broumov-mesto.cz

Zpráva o činnosti MP
V ranních hodinách byl hlídkou Městské 

policie odchycen pes, který obtěžoval nájem-
níky domu v ul. Soukenická. 

Při obchůzkové činnosti v parku Alejka 
byl zjištěn muž ležící pod lavičkou. Na výzvu 

strážníka, aby vstal a prokázal svoji totož-
nost, reagoval fyzickým napadením stráž-
níka. Strážník musel použít donucovacích 
prostředků a následně byl muž eskortován na 
Policii ČR k dalším úkonům.

Se sociálním odborem byla provedena 
kontrola v několika rodinách s nařízeným do-
hledem.

V nočních hodinách bylo hlídkou řešeno 
rušení nočního klidu v ul. U Vodojemu.

Opakované byly výjezdy kvůli drobným 
krádežím v Penny marketu. Dvě osoby byly 
předány k dalším úkonům Policii ČR pro po-
dezření z přečinu krádeže.

Při obchůzkové službě bylo zjištěno neza-
jištěné vozidlo s klíčky ve dveřích. Provedena 
lustrace vozidla a následně zajištění vozidla  
a předání klíčů majitelce.

Ve večerních hodinách byla zjištěna ležící 
podnapilá osoba u popelnic v ul. Branka. Za-
jištěno lékařského ošetření v nemocnici.

Na žádost Policie ČR byla usměrňována 
doprava v ul. Šalounova po dopravní nehodě 
vozidel.

Ve spolupráci s Policií ČR byla vyzvednuta 
dvě jízdní kola z rybníka Cígl.

Při obchůzkové službě na Malém náměstí 
byla poskytnuta první pomoc muži, který se 
napíchl na oplocení kašny. Na místě spolupra-
cováno s hasiči a záchrannou službou.

V nočních hodinách oznámeno rušení 
nočního klidu v ul. K Ráji. Na místě byla zjiš-
těna skupinka mladíků, kteří se chovali hluč-
ně. Dva z mladíků byli předvedeni na Policii 
ČR ke zjištění totožnosti.

Nálezy jízdních kol
Na služebně MP se v poslední době mno-

ží nálezy jízdních kol. Žádáme spoluobčany, 
kterým se v poslední době ztratilo jízdní kolo, 
aby se přihlásili na služebně MP. 

Za Městskou policii:  Havelka R.        
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V pátek 14. listopadu zavítala do našeho 

města delegace historiků ze Srbska, z Institu-
tu pro ochranu kulturních památek Srbské re-
publiky v Bělehradě. Jejich cílem bylo navští-
vit památník srbských vojáků, který se nachází 
na vojenském hřbitově v Martínkovicích,  
a zdokumentovat jeho současný stav.

V této pracovní skupině byla paní archi-
tektka Jasmina Andronović, pan Vladimír 
Džimić, historik umění, pan Nenad Lajben-
šperter, historik a stážistka na velvyslanectví 
Srbské republiky – slečna Aleksandra Lazić.

Delegaci po dvanácté hodině na měst-
ském úřadě přivítal starosta města – ing. Ja-
roslav Bitnar a člen městské rady  Dr. Tomáš 
Blažek. Po oficiálním přijetí a po zapsání hos-
tů do pamětní knihy města následovala nefor-
mální beseda, která se týkala existence vojen-
ského zajateckého tábora u broumovského 
letiště v období 1. světové války, ale hlavně 
také památníku zemřelých srbských vojáků 
na martínkovickém vojenském hřbitově. Po 
skončení besedy se všichni účastníci delegace 
spolu s panem starostou Bitnarem přemístili 
do Martínkovic. U vchodu na hřbitov na ně 
také čekal starosta obce Martínkovice – ing. 
Jaromír Jirka.

Úkolem delegace bylo zdokumentovat 
současný stav kamenného památníku. To bylo 
spojeno s fotografováním památníků a jeho 
detailů. Nastalo přeměřování jednotlivých 

částí památníků a zkoumání detailů. Delegace 
se zajímala o to, zda v obci Martínkovice nebo 
v Muzeu Broumovska se nachází nějaká sta-
vební dokumentace, která bude třeba k vypra-
cování dokumentace nutné k celkové opravě 
památníku. Delegace informovala přítomné, 
že srbská vláda uložila jejich ústavu připravit 
tyto dokumenty, vláda Srbské republiky má 
zájem podílet se na opravě vojenských památ-
níků z 1. světové války nejen v Srbsku, ale také 
v okolních zemích, kde srbští vojenští zajatci 
zemřeli a kde jsou také pochováni.

V roce 1915 byl u broumovského letiště 
zbudován internační zajatecký tábor pro cca 
30 tisíc vojáků. Většina zajatců pocházela  
z bývalé Jugoslávie, byli zde však také vojáci  
z Ruska a Itálie. Podle návrhu ruského inže-
nýra byl nedaleko tábora (na martínkovic-
kém vojenském hřbitově) zajatci vybudován 
krásný kamenný památník. Jeho zvláštností 
je nápis v liturgické srbštině „MIR VSJEM: 
1914-  „ (pokoj, klid všem – 1914…). Nápis se 
již nedočkal data konce 1. světové války, což 
nemohli ti, co pomník stavěli, vědět.

V současné době, jak jsme se dozvěděli od 
starosty Martínkovic – ing. Jirky, připravuje 
Petr Bergmann publikaci o tomto zajateckém 
táboře a hřbitově. Zajímavé dokumenty byly 
panem Bergmannem objeveny až ve Vídni.

Nedaleko tohoto památníku se také při-
pravuje vybudování nového monumentu vě-

novaného bojovníkům za svobodu. Jeho vybu-
dování připravuje Svaz bojovníků za svobodu. 
Památník by měl být věnován všem přímým 
účastníkům 2. světové války, jak z východní, 
tak i ze západní fronty, kteří po demobilizaci 
zůstali až do své smrti na Broumovsku. Po-
drobně o tomto záměru informoval minulém 
čísle BN pan Miroslav Holča.

Martínkovický vojenský hřbitov se tak 
dostává stále více do povědomí občanů  
z Broumovského regionu. Toto místo bylo 
také přiblíženo  zájemcům o jeho návštěvu vy-
budováním nedaleké cyklostezky, která veden 
pod tímto hřbitovem.

Závěrem návštěvy srbské delegace  
v Broumově byla také návštěva dřevěného 
kostelíka na broumovském hřbitově a pro-
hlídka části broumovského kláštera, kterou 
pro delegaci zajistil pan Přemek Sochor. Sa-
motnou poutavou prohlídku těchto objektů 
perfektně zajistil otec Gereon  se svým mla-
dým překladatelem z broumovského kláštera. 
Velmi se srbským hostům věnovali. Za to jim 
patří velký dík.

Dík také patří redaktorovi internetových 
novin – Naše Broumovsko, panu René Her-
zánovi, který z celé návštěvy pořídil skvělou 
fotografickou dokumentaci.

Delegace bělehradského institutu zpracu-
je z této návštěvy  podrobnou zprávu, kterou 
nám slíbila poskytnout. Chtěli bychom věřit 
tomu, že za jejich pomoci se tento památník  
v brzké době dočká tak potřebné opravy.      

Petr Cirkl

Delegace historiků ze Srbska 
navštívila Broumov

Omnium, z. s.  
a organizace Heimatpflegerin 
der Sudetendeutschen  pořádá
  
Mezinárodní konferenci 

PÉČE O KULTURNÍ 
DĚDICTVÍ 
V OBLASTECH 
BÝVALÝCH SUDET 
Konference se koná pod záštitou mís-

topředsedy vlády ČR Pavla Bělobrádka  
a ministra kultury ČR Daniela Hermana 

ve dnech 4. - 6. prosince 2014 
v Broumově. 
 Vstup volný. 
Informace ke konferenci a registrace: 
Omnium, tel.: +420 739 385 928, 
registrace@omniumos.cz 
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VEBA Štikou byznysu Královéhradeckého kraje
Jedenáctý ročník ekonomického žebříčku Štiky českého byznysu zná své vítěze. Žebříček 

Královéhradeckého kraje ovládla broumovská VEBA. 
Na slavnostním vyhlášení, které se konalo 23. října 2014 v Hotelu Grand Majestic Plaza 

v Praze, převzal certifikát za 1. místo generální ředitel a. s. VEBA Ing. Josef Novák: „Získání 
titulu Štika českého byznysu v Královéhradeckém kraji nás těší a je i satisfakcí pro často 
povrchně zatracovaný textil coby průmyslové odvětví bez prosperity a perspektivy. VEBA 
operuje na zahraničních trzích a konkuruje i globálním žralokům. Musí proto trénovat 
svoji hbitost a mít zuby pořádně nabroušené“, zhodnotil krátce získané ocenění.

Žebříček Štiky českého byznysu založila společnost Coface Czech počátkem roku 2005 
s cílem identifikovat prudce rostoucí české podniky s předpokladem pro další růst. Cílem je 
nabídnout podnikatelské veřejnosti věrohodný nástroj k posouzení střednědobé dynamiky 
a stability českých firem. Hodnocení probíhá na celorepublikové a krajské úrovni a opírá se 
pouze o objektivní ekonomické ukazatele růstu obratu a finanční stability, to znamená, že není 
zatíženo žádnou individuální volbou porotců.

Kritérii pro zařazení do žebříčku jsou dosažené ekonomické výsledky po sobě následují-
cích tří let, obrat vyšší než 10 milionů EUR ročně, alespoň jeden kladný výsledek hospodaření 
v hodnoceném období a schopnost společnosti dostát svým závazkům. Pro vlastní umístění v 
žebříčku je pak rozhodující hodnota Indexu 1000 CIC, který je počítán na základě pěti ekono-
mických kritérií:

- nárůstu obratu,
- poměru hospodářského výsledku po zdanění k vlastnímu kapitálu (ROE),
- poměru hospodářského výsledku po zdanění k celkovým aktivům (ROA),
- běžné likvidity,
- míry zadluženosti.

Lávka mezi Hotelem 
VEBA a Manor House 

otevřena
V pátek 21. 11. 2014 byla slavnostně ote-

vřena visutá pěší lávka propojující hotelový 
komplex akciové společnosti VEBA, tedy are-
ály hotelů VEBA a Manor House. Hosté se tak 
mohou v rámci celého Resortu Hotel VEBA 
pohybovat pohodlněji a bez rizika přecházení 
hlavní městské komunikace. Lávka nese jmé-
no autora odvážné myšlenky využít výškového 
rozdílu obou areálů a blízkosti obou pozemků 
a propojit je nadúrovňovým přemostěním ko-
munikace – generálního ředitele a. s. VEBA - 
Josef Nováka. 

„Lávka je nejenom scelením dvou krás-
ných částí Resortu Hotel VEBA. Vidím v ní i 
symbol mostů, kterými se snažíme spojovat 
náš broumovský region se vzdálenou Afrikou 
a přinášet mu tak prosperitu, mostů mezi fir-
mou a městem i mostů mezi týmy a lidmi ve 
skupině VEBA – INCOT – PAPILLONS. 
Smysl mostů je v tom, že se klenou přes pře-
kážky a spojují to, co bylo rozdělené, sbližují 
věci a lidi doposud vzdálené“, komentoval 
otevření lávky Josef Novák.

Josef Novák spolu s finančním ředitelem 
a. s. VEBA a stavebním realizátorem projek-
tu Miloslavem Geislerem přestřihli společně 
pásku a zahájili provoz lávky spolu s ostatními 
kolegy z vedení firmy slavnostním ohňostro-
jem.

Resort Hotel VEBA dnes nabízí nejen 
hotelové a restaurační služby dvou stylových 
hotelů, ale i školicí a kongresové služby ne-
dávno otevřeného Školicího střediska.  To po-
skytuje vedle možností organizace firemních 
aktivů, seminářů, konferencí, teambuildingů, 
workshopů, manažerských jednání a dalších 
eventů i doposud chybějící služby, jakými jsou 
např. fitness sál či golfový indoor simulátor. 

V příštím roce bude areál dále zatraktiv-
něn o budovu Wellness, do které bude vkom-
ponován bazén s plaveckými drahami 25 m, 
s prostorem pro plavecký výcvik a s několika 
typy saun.

V závěrečné fázi pak budou rozšířeny par-
kovací plochy pro hosty a obnoven tenisový 
kurt v jižním cípu resortu tak, aby se konečná 
podoba včetně parkových a zahradních úprav 
odehrála před koncem roku 2016.

Monika Mrštinová



Stovka lidí v Broumově si přišla připomenout 
výročí 17. listopadu 
nam1Včera tomu bylo 25 let, co proti pokojné demonstraci na Národní třídě v Praze bru-

tálně zasáhly policejní jednotky. Tento zákrok následně vyústil ke změně režimu v tehdejší 
Československé socialistické republice. Události roku 1989 si na broumovské náměstí přišla 
připomenout asi stovka lidí.

Vzpomínkové setkání uspořádali zakladatelé Občanského fóra v Broumově Tibor Pindeš 
a Václav Herzán ve spolupráci se Zdeňkem Streubelem a městem Broumov. Na náměstí byly 
panely s fotografiemi z revolučního roku. Tibor Pindeš přivítal přítomné a předal slovo hejtma-
novi Královéhradeckého kraje Lubomíru Francovi a starostovi Broumova Jaroslavu Bitnarovi.

„Tento sváteční den je velmi důležitý pro všechny z nás, kteří tady stojíme. Můžeme mít vel-
ké připomínky k tomu, co se posledních 25 letech dělo, můžeme souhlasit či nesouhlasit s lidmi, 
kteří vedli stát, vedli kraj či město nebo obce, každopádně, jedno základní tady platí, a proto ten 
17. listopad byl. Pokud platí svoboda slova, svoboda shromažďování, svoboda cestování, tak 
všechno, co se děje v našem městě, v našem kraji, v naší republice, je určitým způsobem v našich 
rukou. Je důležité, abychom si to uvědomili i do budoucna,“ řekl hejtman Královéhradeckého 
kraje Lubomír Franc.

„Já jsem rád, že už nemusíme slavit 25. únor ani 1. Máj a že jsme se tady sešli opravdu dob-
rovolně. Jsem také rád, že naše děti už to v životě nezažijí. Doufejme, užívejme si tedy normální 
svobody a demokracie a buďme rádi, že se 17. listopad před 25 lety stal,“ dodal starosta Brou-
mova Jaroslav Bitnar.

Dva strážníci městské policie potom položili věnec k fotografii Václava Havla, symbolu 
Sametové revoluce, a mladí hudebníci ze Základní umělecké školy v Broumově zahráli českou 
státní hymnu, jejíž všechny sloky zazpívaly zpěvačky z pěveckého oboru. Ve večerních hodinách 
na pietním místě plálo 21 svíček.                                                                                                    René Herzán

Máte dojem, že největší atrakcí broumovského hřbitova je starý dřevěný kostelík? Jste na 
omylu! Největší senzací jsou staré hrobky a jejich vypadlá čela. Zbytky rakví, rakve a kosti jsou 
největším trhákem pro školáky ze školních výletů a letních táborů, kteří po prohlídce kostelíka 
lezou do těchto hrobek a pomocí klacků šťouchají do rakví a kostí. A to už od konce dubna až 
doposud. Několik vzkazů k nápravě se nesetkalo s úspěchem. A tak, dokud se něco nestane, asi 
se to nenapraví a nespraví.                                                                                                               Jaroslav Žid

Broumovský hřbitov 
a letošní Dušičky
 
Navštívil jsem i letos broumovský hřbitov 

v době Dušiček a byl  jsem mile překvapen, jak 
je náš hřbitov v pořádku a uklizen. Již jsme se 
nebrodili jako dříve v blátě na cestičkách, ale 
mohli jsme jít po nově vybudovaných chodní-
cích. Listí bylo vyhrabáno a všude vládl pořá-
dek. To svědčí o dobré práci správce hřbitova 
z Technických služeb a dalších pracovníků. 
Správce se na hřbitově pohyboval  i během 
celých Dušiček a stále někde něco upravoval.

Jak jsem se dozvěděl od místostarosty 
města  pana Kamila Slezáka, v poslední době 
nebyly zaznamenány nebo hlášeny nějaké 
krádeže na hřbitově. Je to asi také tím, že na 
hřbitově byly nainstalovány tři kamery, které 
monitoruje pravidelně městská policie. Ta 
také pravidelně hřbitov navštěvuje a kontrolu-
je, zda něco na hřbitově nebylo poničeno. Zdá 
se, že na hřbitově začíná být konečně pokoj od 
vandalů a zlodějů.

Velkým pomocníkem při podzimním úkli-
du ve městě, který zajišťují Technické služby, 
je určitě také výkonný štěpkovač na větve  
a roští. Spousta větví mizí v jeho útrobách. 

Chtěl bych poděkovat pracovníkům Tech-
nických služeb za jejich kvalitní práci při úkli-
du nejen těchto větví, ale i listí a dalšího nepo-
řádku. Jejich práce je ve městě skutečně vidět. 
Pravdou je však to, že na všechno nestačí. Asi 
by mělo ve městě přibýt ještě více lidí, kteří 
provádějí veřejně prospěšné práce.

Petr Cirkl  
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Veřejná sbírka 
je obecně jednou z možností, jak ob-

novu kostelů a dalších sakrálních staveb 
Broumovska financovat a realizovat.

Veřejná sbírka za účelem „Obnova 
kostelů z tzv. broumovské skupiny kos-
telů a jiných menších sakrálních staveb  
v regionu Broumovska“ je povolena Kraj-
ským úřadem Královéhradeckého kraje 
na základě vydaného „Osvědčení o přijetí 
oznámení o konání veřejné sbírky“ ze dne 
30.11.2012.

Osvědčení bylo doručeno dnem 
5.12.2012, dnem 6.12.2012 je tedy sbír-
ka oficiálně zahájena.  Osoba oprávněná: 
P. ThLic. Martin Lanži, Bankovní účet: 
20036-1180703399/0800,Bankovní 
ústav:  Česká spořitelna a.s., pob. Brou-
mov

Finanční prostředky budou využity vý-
hradně na obnovu kostelů v regionu Brou-
movska, zejména v rámci projektu Pro ži-
vot kostelů Broumovska.

Za každý laskavý, i třeba drobný dar, 
upřímně děkujeme.
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Z činnosti 
Policie ČR 
  Kladem je, že ubylo trestných činů loupe-

ží, ale přibývá domácího násilí a občanských 
sporů.

• Dvě sousedky se slovně napadaly na 
ulici, spor mezi sousedy skončil nadávkami 
a fyzickým napadením, fyzicky byl napaden  
i strážník městské policie, k dalšímu vyhrožo-
vání dokonce s nožem ruce a napadení obslu-
hy obchodu skončil odvezením dotyčného do 
výkonu trestu, kam měl nastoupit.

• Muž nedodržel soudní zákaz návštěvy 
bytu své družky, a proto půjde před soud.

• Dvakrát policie zadržela přechovávače 
drog - marihuany. V prvním případě to bylo 
1,3 kg , v druhém půl kilogramu drogy.

• Muž a žena byli přistiženi při krádeži  
v obchodě. Nakonec navíc ještě fyzicky na-
padli obsluhu prodejny

• Muž, který si z prodejny odnášel kra-
dené zboží v hodnotě 2.400 Kč, skončí před 
soudem, protože šlo o opakovanou trestnou 
činnost.

• Za neoprávněné využívání cizí věci bude 
stíhán muž, který bez svolení majitele použí-
val cizí automobil.

• Přestupku křivého svědectví se dopustily 
ženy, které při výslechu zkreslovaly vyšetřová-
ní.

• Z chodby domu bylo ukradeno červené 
dámské horské kolo.

• Věci ukradené v areálu jedné firmy byly 
zajištěny a vráceny majitelům.

• Tři otcové opět nezaplatili výživné na 
děti.

• Dvakrát došlo ke střetu aut se zvěří. Po-
prvé to byl divočák na Pasech, podruhé srna v 
Otovicích.

 Za informace děkujeme komisaři Slišovi.

V měsíci říjnu našli domov tři pejskové  
a všech pět štěňátek. Všichni adoptovaní 
pejskové se mají v nových rodinách velice 
dobře. Kryšpín dokonce vyplašil zloděje 
 a zasloužil si odměnu pro psa největší - 
na oplátku může na chvíli domů na gauč.  
V útulku nadále zůstává 11 pejsků, kteří 
stále čekají na nový domov. 

PŘÍBĚH PEJSKŮ 
Z KAUZY POZĎÁTKY

V listopadu uplynul rok od začátku řešení 
kauzy Pozďátky. V obci Pozďátky na Moravě 
chovali dva bratři na statku v nevyhovujících 
podmínkách krávu, prasata, slepice a 80 psů. 
Veterinární správa společně s Ligou na ochra-
nu zvířat zasáhly. Bylo rozhodnuto o odebrá-
ní zvířat. Vyvstala zásadní otázka: Co s nimi  
a kam je umístit? Případ uveřejnila Česká tele-
vize. Prosba prostřednictvím vysílání o umís-
tění pejsků určená psím útulkům po celé ČR, 
oslovila i mě. Obrátila jsem se proto na pana 
místostarostu Kamila Slezáka a dostala jeho 
souhlas k přijetí několika psů. Liga na ochra-
nu zvířat zprostředkovala převoz pěti pejsků. 
To, co jsem viděla, mi vyrazilo dech! S tako-
vým žalostným fyzickým i psychickým stavem 
zvířat jsem se dosud nesetkala. V transportní 
přepravce jsme pejsky přenesli do kotce, vy-
pustili je a oni se v panice snažili co nejrychleji 
schovat. Takový měli strach! Dostali jména po 
mušketýrech Athos, Porthos, Aramis, D´Ar-
tagnan a Konstanc. To proto, že si prošli psím 
peklem a museli prokázat značnou statečnost. 
Začalo seznamování, které nám však  zpočát-
ku vůbec nešlo. První se osmělila Konstanc 
a začala chodit ven. Ostatní byli stále v bou-
dách a za mojí přítomnosti vůbec ven nevy-
lézali. Situace trvala asi dva měsíce. V lednu 
proběhlo očkování, při kterém jsme pejsky 
museli chytat odchytovou tyčí nebo do sítě, 
abychom jim vakcínu mohli aplikovat. Tehdy 
na nás čekalo velké překvapení. Z nejmenší-
ho černého pejska D´Artagnana se vyklubala 
fenečka! Dostala jméno Darsy. Darsy byla ve 
vysokém stadiu březosti. Přestěhovali jsme ji 
do karanténního kotce, kde se jí už za dva dny 
narodila dvě štěňátka. Ke štěňátkům mě ale 
vůbec nepustila, bránila je ze všech sil, takže 
to bylo velmi složité. Štěňátka se přesto poda-
řilo odchovat (mají milující domovy). Ostatní 
pejsci z Pozďátek se také začali pomalu osmě-
lovat a chodit ven. Zkoušela jsem je seznámit 
s ostatními pejsky a to nakonec zabralo. Za-
čali dělat to, co ostatní - chodit pro piškoty, 
pamlsky a hlavně se přišli po půl roce nechat 
pohladit. Bylo vyhráno. Aramis a Porthosek 
už své domovy našli. Konstanc, Darsy a Atho-

sek stále čekají v útulku na své pánečky. Už 
jsou natolik socializovaní, že byli společně s 
ostatními pejsky na golfovém hřišti, kde jsme 
fotili snímky do nového útulkového kalendá-
ře. Jejich fotografie jsou tam též. Zkušenosti 
s těmito pejsky hovoří jasně - každý pejsek si 
zaslouží žít důstojný život! I když zatím pouze 
dočasný v útulku.

Zmiňovaný ÚTULKOVÝ KALENDÁŘ 
2015 je možné zakoupit v IC Broumovska na 
Mírovém náměstí za 299,- Kč. Výtěžek z pro-
deje poputuje zpátky k pejskům do útulku.

Jana Slováková

Zprávy 
z útulku

Athosek

Darsy

Konstance
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16. října se turisté z Broumova zúčastnili 
další společné akce pořádané kolegy z PTTK 
Nová Ruda. Přizváni byli i turisté ze dvou 
blízkých turistických organizací – z Kladska  
a Strzegomy. Kolegové z Nové Rudy připravili 
výlet na dvě rozhledny v okolí Nové Rudy - na 
Horu sv. Anny a na horu Všech svatých. Trasa, 
kterou polští turisté zvolili, možná inspiruje  
k pěknému celodennímu výletu s výhledy i ně-
které z vás. 

Sraz účastníků pochodu byl na nádraží  
v Nové Rudě. Sem jsme se však museli dopra-
vit vlastními auty, protože dopravní spojení 
mezi Broumovem a Novou Rudou bohužel 
dosud neexistuje. Nádraží leží kousek od ná-
městí. Novorudští turisté s námi ochotně pro-
šli městem a ukázali nám historické, kulturní  
i přírodovědné zajímavosti města, včetně 18 
m dlouhého araukaritu ležícího před restau-
rací nedaleko kulturního domu. Vystoupali 
jsme po zeleně značené cestě na nově oprave-

nou rozhlednu na Hoře Sv. Anny. Rozhledna  
z červeného pískovce tu stojí už od roku 1911, 
v minulých desetiletích však byla pro veřej-
nost uzavřena. Letos byla věž očištěna, zakon-
zervována a zpřístupněna. Červeně zbarve-
nou rozhlednu spatříte zdaleka.

Po zelené turistické značce jsme pokra-
čovali společně přes osadu Bielawy na horu 
Všech svatých. Bohužel nás zastihl deštík, 
takže stoupání po kluzké blátivé cestě k roz-
hledně na vrcholu kopce nebylo místy pří-
jemné. Mezi oběma rozhlednami však vede  
i pohodlnější spojka po zpevněné cestě. Není 
zatím vyznačena turistickou značkou, pove-
dou vás však spolehlivě dřevěné ukazatele. 
Rozhodně každému, kdo navštíví jednu roz-
hlednu, vyplatí se dojít i na tu druhou. Cihlová 
rozhledna na hoře Všech svatých stojí už od 
r. 1913, před třemi lety byla taktéž opravena. 
Stejně jako z rozhledny na Sv. Anně, je odtud 
výhled na Javoří, Soví, Stolové i Brdské hory. 

Chraňte své auto 
před hlodavci
 
Asi před třemi týdny jsem zjistil, že moje 

auto velmi špatně startuje. Nejdříve jsem po-
dezíral benzinku, že mi prodali  špatný ben-
zín. Jel jsem tedy dočepovat čerstvý benzín, 
ale ani poté se nic nezměnilo, Mnohdy jsem 
myslel, že již neodjedu, a tak auto muselo do 
autoopravny.

Asi za dva dny mi z opravny volali, že auto 
je již hotové, že si ho mohu vyzvednout.

Když jsem tam došel, tak mi sdělili, že 
hlavní závadou na mém autě bylo to, že mám 
překousané kabely k svíčkám. Kabely sku-
tečně vypadaly, že nějaké zoubky si na nich 
pochutnávaly. Kabely již nejsou jako dříve 
měděné, ale nyní s uhlíkovou výplní, takže 
hlodavcům velmi chutnají.

Navštívil  jsem prodejnu AUTO DÍLY  
u Horní brány a tam mi poradili, abych si kou-
pil polský přípravek BL – BOLL „Stopper“. 
Sprej, kterým vystříkáte všechny kabely pod 
kapotou, hlavně ty startovací, a již by vaše 
auto mělo být ochráněno před kunami a dal-
šími hlodavci, kteří se pod kapotu vašeho auta 
rádi přes zimu stěhují. Ušetříte tím pár set ko-
run, které byste museli dát za nákup nových 
kabelů. Stojí to  za to zkusit!         Petr Cirkl

Broumovští horolezci v Tatrách
Horolezci broumovského oddílu DKH využili příznivého podzimního počasí a ještě v říjnu 

odjeli do Vysokých Tater na zrenovovanou Chatu pod Rysy. Zúročili tak celoroční trénink na 
okolních pískovcových skalách a podařilo se jim postupně prostoupit stěnami Ošarpanců, Volí 
veže a vystoupit hřbetem Žabího koně na stejnojmenný štít.

Kromě krásných zážitků si z hor domů odvezli i pěkné počasí. Už v den odjezdu se na hřebe-
ny Tater snesl první sníh. Horolezci z Broumova tak završili veleúspěšnou sezónu.

Kromě Tater podnikli výstupy v himálajském Ladaku, ve francouzských i rakouských Al-
pách. Lana teď vymění za skialpinistické lyže. Nadešel jejich čas.

Martin Havlík     foto:  M. Havlík

Výlet členů KČT Broumov a PTTK Nová Ruda

Za pěkného počasí uvidíte i hory Orlické. 
Před sebou máte Hejšovinu, Bor, Broumov. 
Nedaleko rozhledny stojí malý poutní kostelík  
s křížovou cestou, v němž se v neděli odpoled-
ne konají bohoslužby. 

Od kostelíka jsme sešli po červené značce 
k silnici a vrátili se stezkou mezi poli zpět na 
Horu sv. Anny. Kousek pod vrcholem se na-
chází koňská farma a krytý přístřešek, slouží-
cí k posezení hostů. Zde jsme si opekli buřty, 
vypili pivo, horký čaj nebo kávu. Majitelka 
farmy měla i napečené koláče. Zpět do Nové 
Rudy jsme se vrátili už za tmy po silničce. Pol-
ští přátelé nám ukázali ještě večerní osvětlení 
novorudského náměstí. 

Za celý den jsme našlapali jen asi 12 km, 
ale díky polským kolegům jsme se dozvěděli  
i spoustu zajímavostí o místech, kterými jsme 
procházeli. Organizátorkou akce byla paní 
Ela Bisikiewicz, průvodní slovo po celý výlet 
zajišťoval neúnavný průvodce pan Czeslaw 
Dominas.

 ( Za KČT Broumov J. Chaloupková)
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Členky Českého svazu žen se sešly v so-
botu 25.10.2014 na svém 15. semináři  po-
řádaném Okresní radou Českého svazu žen 
v Náchodě. Seminář se konal v Broumově  
v Základní škole ve Velké Vsi. Delegátek do-
razilo na seminář tolik, že se ani do jídelny zá-
kladní školy málem nevešly. Protože některé 
cestovaly z daleka, na uvítání je čekala káva a 
zákusek i minerální voda na stolech. 

Úderem 8. hodiny ranní přivítala přítom-
né předsedkyně Okresní rady Českého svazu 
žen v Náchodě pani Eva Flousková, která 
také všechny dosavadní semináře úspěšně 
připravila. 

Tentokráte jako první bod programu byla 
přednáška : „Co přináší nový Občanský zá-
koník“. Tato přednáška byla původně domlu-
vena se senátorem panem Antlem z Hradce 
Králové. Jenže ten musel s novými úkoly po 
volbách odřeknout, a tak se přednášky zhostil 
npor. JUDr. Jan Dostál, také z Hradce Králo-
vé. Nejprve vyložil části zákona, které se po-
sluchačů mohly týkat, a pak ještě zodpověděl 
řadu dotazů z publika. A dvě hodiny utekly 
jako voda.

Jako druhý bod semináře pak následova-
la přednáška Jana Čížkovského pod názvem 
„Prevence kriminality seniorů“. Přednáška 
s konkrétnímu ukázkami z praxe, jak jsou 
senioři okrádáni, šizeni, přepadání a olupo-
váni, na co si dávat pozor a co nikdy nedělat, 
a neusnadňovat tak tuto kriminální činnost 
různým nenechavcům. A opět byly zodpově-
zeny i dotazy z řad publika.

Jako třetí bod bylo překvapení. Vystoupi-
ly tři mladičké baletky ze Základní umělecké 
školy v Broumově ze skupiny paní učitelky 
Ogriščenkové. Barbora Flousková, Danielka 
Valešová a Sára Prouzová. Zatančily nejprve 
skladbu Valentýnky, potom Hrací skříňku  
a nakonec od P. I. Čajkovského – Víla Štěd-
rosti. Za své vystoupení se dočkaly srdečného 
a dlouhého potlesku.

Jako čtvrtý bod programu následova-
la přednáška pana Kopeckého z Broumova  
a pana Jenky z Police nad Metují „Přírodou 
Broumovska“. Promítané obrazy z krás brou-
movské přírody doprovázené fundovanou 
přednáškou pana Kopeckého o geologickém 
vývoji broumovského kraje, o skalních měs-
tech i jejich podzemí opět značně posluchače 
zaujaly.

A to ještě nebyl konec semináře. Pátým 
bodem programu byla nádherná přednáška 
paní učitelky Jaroslavy Hromádkové „Karel 
Čapek – slavný i lidový rodák z Krakonošovy 
zahrádky“.  A posluchačstvo poslouchalo, ani 
nedutalo. Nevím, jak se stalo, a najednou bylo 

pozdní odpoledne, téměř večer a spokojenost 
vládla sálem, což bylo znát i na závěrečném 
potlesku. Paní Eva Flousková má šťastnou 
ruku na výběr témat i přednášejících a hostů 
seminářů. Za 15  uskutečněných seminářů to 
dostatečně prokázala.

Závěrem děkuje OR ČSŽ v Náchodě ře-
ditelství ZŠ ve Velké Vsi za poskytnutí pří-
jemných prostor k uspořádání výše uvedené 
akce, ochotu pracovníků školy a přípravu 
výborného jídla.

Antonín Kohl 
foto Antonín Kohl

15. seminář  pořádaný Okresní radou 
Českého svazu žen v Náchodě se konal v Broumově
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V pondělí 24. 11. 
tančila celá Jízdárna  
v Hejtmánkovicích

V pondělí 24. listopadu se na Jízdárně  
v Hejtmánkovicích uskutečnila další akce, 
tentokrát nazvaná „Tančí celá Jízdárna“. Jed-
nalo se o  křest nového CD Šimona Pečenky  
a Jiřího Faita z TV R1 JIH a natáčení dopro-
vodného klipu pro televizi.

Tento křest CD uskutečnila naše krajanka  
paní Uršula Kluková se svým hostem  - panem 
Vlastimilem Harapesem, známým českým ta-
nečníkem, choreografem a hercem. 

Kolem 13. hodiny se prostor nádvoří  
v hejtmánkovické jízdárně naplnil dětmi  
z broumovských mateřských škol a dětského 
domova. Přišly však také děti z hejtmánkovic-
ké mateřské školy, ale i z Martínkovic, se svý-
mi učitelkami.

Mezi hosty nechyběla ani paní starostka  
z Meziměstí a pan starosta z Hejtmánkovic.

V téměř hodinovém komponovaném 
programu vystoupili autoři CD se svými pís-
ničkami, ale i zajímavými soutěžemi, autoři 
písniček křtěného CD – pan Šimon Pečenka  
a Jiří Fajt. Jejich vystoupení bylo pro děti velmi 
zajímavé a děti upoutali tak, že děti zapomně-
ly na chladné počasí a začínající drobný déšť.  
Vystoupení vydržely děti sledovat až do konce. 
Nádherně s účinkujícími spolupracovaly.

Po čtrnácté hodině došlo již k samotnému 
křtu CD, který provedla paní Uršula Kluko-
vá a pan Vlastimil Harapes. Hejtmánkovické 
jízdárně popřáli, aby se podobné akce v pro-
storách jízdárny opakovaly i v dalším období 
a aby tento areál byl stále v pozornosti dětí  
a občanů z našeho broumovského regionu. 
Na křtu nemohli chybět ani hlavní aktéři po-
slední akce – oslík Cukřík a kobylka Polárka. 
Po křtu byla všem paním učitelkám  z mateř-
ských škol předána CD „Písničky z jeřabiny“  
a „Ať si říká kdo chce, co chce“, takže si děti 
budu moci tyto písničky znovu  poslechnout 
ve svých školkách. A aby toho nebylo málo, 
po samotném křtu CD ještě následovalo skoro 
půlhodinové vystoupení kouzelníka Vendelí-
na, který přijel spolu s účinkujícími  z Prahy. 
Byl také skvělý a jeho vystoupení děti moc 
bavilo.  

Dík za uspořádání této bezplatné akce pro 
děti, ale i pro dospělé patří majitelům jízdár-
ny panu Miroslavu Netíkovi a jeho dceři  paní 
Plachtové, ale také všem jejich zaměstnan-
cům, kteří tuto akci připravovali. Byl to pro 
děti skvělý předvánoční dárek.

Věřím, že se již nyní můžeme těšit na další 
podobné pěkné akce na Jízdárně.

Petr Cirkl 
fotografie : Pavel Trojan
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Gymnázium Broumov

Máme okresní přebornice
Stalo se již pravidlem, že stolní tenistky 

výborně reprezentují naši školu. Naposledy to 
dokázaly  v Náchodě, kde zvítězily v Okresním 
finále družstev. Barbora Čepelková ze sexty  
a septimánka Klára Mrštinová budou repre-
zentovat naši školu v Krajském finále v Jičíně. 
Budeme jim držet palce. A samozřejmě děku-
jeme za skvělou reprezentaci naší školy.  (mk)

Běh pro Afriku: Děkujeme
Na adresu gymnázia přišlo poděkování 

našim studentům, kteří se podíleli na orga-
nizačním zajištění Dne pro Afriku v Polici 
nad Metují. Marie Hornychová si cení  nejen 
nezištné pomoci při organizaci celé akce, ale 
i kultivovaného vystupování našich studentů. 

                                                                              (mk)
Honza Rusin mistr republiky
Jan Rusin z kvarty dosáhl skvělého spor-

tovního úspěchu. Na Mistrovství ČR v orien-
tačním běhu vybojoval titul mistra republiky 
družstev.  V reprezentačním výběru Východ-
ních Čech byli v jiné kategorii i Ondřej Volák 
z tercie a Vojtěch Rusin z primy.                 (mk)

Miroslav Kuře  
šachovým králem gymnázia
V šachovém turnaji pro 6.-9. ročník ZŠ 

zvítězil v konkurenci 21 účastníků Miroslav 
Kuře ze sekundy. I na dalších místech byli 
sekundáni - Radovan Assbahi a Martin Přibyl.

Nadační fond 
Gymnázia Broumov:   

Ocenění nejlepším 
absolventům

Stalo se již tradicí, že v posledním říjno-
vém týdnu oceňuje Nadační fond Gymnázia 
Broumov nejlepší studenty školy za uplynulý 
školní rok. Slavnostní ceremoniál byl letos 
trochu jiný. Bylo totiž 10. výročí od prvního 
slavnostního setkání, a proto byli pozváni 
všichni ocenění absolventi. Dnes to již nebyli 
řadoví studenti gymnázia, ale třeba vedoucí 
lékař, podnikový právník, úspěšný podnikatel 
či učitelka jazykové školy. Někteří se nemohli 
dostavit, protože jim účast nedovolily studij-
ní či pracovní povinnosti. Jeden z bývalých 
oceněných absolventů byl právě na stáži v Ně-
mecku, další se připravuje na studijní pobyt  
v Argentině, jiný pracuje u nadnárodní společ-
nosti v Brně. Řada oceněných ještě v současné 
době studuje na vysokých školách. Někteří, 
kteří se nemohli dostavit, poslali svoji zdravi-
ci emailem. Měli jsme velkou radost, protože 
oceňovali to, že základem k jejich kariéře bylo 
studium na broumovském gymnáziu.

Slavnostního večera se zúčastnila mimo 
oceněných studentů, jejich rodičů, učite-
lů  gymnázia i celá  řada významných hostů  
z celého regionu, včetně ředitele Veby Josefa 
Nováka a starosty Města Broumova Milana 
Kotrnce. Nechybělo samozřejmě vedení ško-
ly i zástupci sponzorů, bez nichž by celá akce 
nemohla proběhnout. Večerem prováděla 
jednak předsedkyně správní rady Nadačního 
fondu Gymnázia Broumov Zdena Cikrytová, 
jednak  studentka a začínající  moderátor-
ka Pavla Hajpišlová.  Večer  zpříjemnil nejen 
menší raut s neformálním posezením u dob-
rého vína, ale také vystoupení talentovaného 
kytaristy, studenta sexty, Tomáše Mrštiny.

Ocenění Nadačního fondu Gymnázia 
Broumov za školní rok 2013-2014 získali:  

kolektiv - Taneční skupina ZUŠ Broumov 
(Ivana Čuříková, Alžběta Pelánová, Tereza 
Vodňanská, Anna Hovorková, Barbora Ho-
vorková, Jana Kejzlarová, Sára Nepilá, Petra 
Svobodová -2. A)

 přírodní vědy - Jan Rusin (úspěchy v ma-
tematických soutěžích)

 kultura, společenské a humanitní vědy 
- Barbora Hovorková (reprezentace školy  
a města v tanečním oboru a baletu)

 sport - Renata Faltová (mistryně světa  
v mažoretkovém sportu)

 propagace školy a regionu:  Pavla Hajpi-
šlová  (moderování kulturních akcí školy i re-
gionu, reportáže pro Českou televizi)

Milan Kulhánek

Oceněná Pavla Hajpišlová, 
studentka současné septimy, je nejen re-

portérkou reportáží pro Českou televizi, ale 
také talentovanou moderátorkou význam-
ných kulturních akcí celého našeho regionu.                                    

                                                                             (mk)

Veronika stříbrnou slavicí
Slavíci ve školní lavici je hudební soutěž 

určena pro děti a mládež z celé ČR. Věkové 
kategorie jsou dvě: 10-14 let a 15-19 let. A prá-
vě ve druhé kategorii získala v pátek 31. října 
v Brně 2. místo Veronika Tůmová ze 3. A.

Blahopřejeme.                                        ŠáRa

 Volejbalistky páté na okrese
 V Okresním kole ve volejbalu obsadilo 

naše družstvo pěkné 5. místo v konkurenci  
8 družstev. V družstvu hrály - M. Vítová - 2. A, 
E. Jandová, P. Blažková,M. Jansová, D. Špač-
ková, A. Krejcarová - všechny 5. V a A. Hanz-
líková, P. Hartmanová - obě 7. V. D

Florbalový koncert na Spořilově
Úžasný sportovní zážitek připravili svým 

fanouškům starší žáci z tercie a kvarty, když 
na okrskovém kole ve florbalu obsadili 1. mís-
to. Nejednalo se o turnaj v pravém slova smy-
slu, jako spíš o exhibici našeho týmu, který  
v každém střetnutí nadělil soupeřům dvouci-
fernou porci branek. Kromě zlata a postupu 
do Okresního finále jsme si návdavkem od-
vezli ještě Cenu pro nejlepšího hráče turnaje 
(Martin Bureš – tercie) a nejlepší střelce tur-
naje (Jan Rusin a Jakub Čihák). Předvedený 
výkon dává tušit, že na Okresním finále v Ja-
roměři můžeme pomýšlet hodně, hodně vyso-
ko.                     Za sekci TV Pavel Trenčanský

Krajské finále prověřilo 
naše děvčata
V Krajském finále stolního tenisu v Jičí-

ně obsadilo naše družstvo děvčat 4. příčku  
v kategorii D V. Studentkám Kláře Mrštinové 
(septima) a Barboře Čepelkové (sexta) děku-
jeme za skvělou reprezentaci školy za zelený-
mi stoly.          Za sekci TV Pavel Trenčanský

Bronzová senzace v Jaroměři! 
Přesně podle očekávání excelovalo naše 

družstvo florbalistů na Okresním finále star-
ších žáků v Jaroměři, kde historicky poprvé 
obsadilo třetí příčku. Velký dík za perfektní 
reprezentaci školy patří Michalu Doubra-
vovi (kvarta), Vojtěchu Brychovi (kvarta), 
Janu Rusinovi (kvarta), Michalu Novotné-
mu (kvarta), Vojtěchu Martincovi (tercie), 
Martinu Burešovi (tercie), Jakubu Čihákovi 
(tercie), Dominiku Pancnerovi (tercie) a Janu 
Vodochodskému (tercie). 

Za sekci TV Pavel Trenčanský 

Bronzový úspěch florbalistek
 V Okresním kole ve florbalu obsadily naše 

dívky skvělé 3. místo v konkurenci 8 družstev. 
O úspěch se zasloužily dvojčata Škvrnovy, A. 
Špreňarová, T. Vodochodská, D. Nosková, 
K. Burdychová - všechny sekunda, střelecky 
podpořila tým K. Nigrinová - prima a N. Čej-
chanová v obraně, rovněž z primy. Děkujeme 
za výbornou reprezentaci školy. K.Strašilová
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Masarykova základní 
škola v Broumově 

má logopeda
Nově vzniklé ŠKOLNÍ PORADEN-

SKÉ PRACOVIŠTĚ na škole umožnilo zří-
dit funkci speciálního pedagoga-logopeda. 
Péče o děti s vadou řeči bude nyní probíhat 
přímo na škole. Žáků s vadami řeči přibývá 
a  často potřebují řadu úprav ve vzdělávání 
a v podpoře komunikace školy a rodiny. 
Dojíždět za logopedem do Náchoda bylo 
pro rodiny často časově i finančně velmi ná-
ročné a návštěva 1x za měsíc byla pro udr-
žení motivace k logopedickým cvičením  
a důslednosti rodičů přinejmenším stresu-
jící a často i málo efektivní. Děti s řečový-
mi obtížemi nastupují do škol a neúspěch, 
nezvládání na sebe nenechá dlouho čekat. 
Špatně řekne, špatně napíše, výsměch ka-
marádů a motivace pro školní práci je ta 
tam. Žáci na naší škole mají nyní výhodu. 
Bude jim poskytnuta individuální logope-
dická péče na půdě školy.

V současné době na Masarykově zá-
kladní škole působí školní psycholog, spe-
ciální pedagog, výchovný poradce a školní 
metodik prevence. Ti se starají o systém 
včasné identifikace žáků s výukovými obtí-
žemi a vytvářejí strategii podpory pro žáky 
i učitele, kteří se významně podílejí na pre-
venci výukových obtíží. Jedná se zejména 
o práci se třídou, věnují se kariérovému 
poradenství, individuálnímu poradenství 
a reedukacím. Zajišťují intervence v krizo-
vých situacích, ve škole se stále častěji ob-
jevují neočekávané reakce dětí, mezi které 
můžeme zařadit agresivní útoky, úrazy, 
úmrtí blízkých, zejména v kontextu strachu 
a obav z budoucnosti, snížení prospěchu  
a zhoršení chování, spánkových obtíží, 
sklonů k výbuchům zlosti, až po výskyt de-
presí, drogových závislostí, hrubého cho-
vání nebo sebevražedných sklonů.

Poskytování poradenských služeb 
ve škole je zpracováno podle vyhlášky 
č.72/2005 Sb.

Náš preventivní program školy včet-
ně strategie předcházení poruchám řeči  
a neprospěchu, šikaně a dalším projevům 
rizikového chování, vytváří prostor pro 
operativní poskytování kvalitnějších škol-
ních poradenských služeb. 

Přemýšlíte, kterou školu si vybrat pro 
svého budoucího prvňáčka? Toto může být 
důvod vašeho rozhodování.

Přijďte se podívat, dny otevřených dve-
ří jsou v prosinci 2014.

Mgr. Yveta Nemešová

Byla u nás inspekce
Asi žádná škola není ráda, když ji navštíví Česká školní inspekce. Na druhou stranu však je 

nezbytně nutné, aby každá škola nějak svou práci hodnotila, přemýšlela o sobě, reagovala na 
své okolí, prostě aby se měnila a vyvíjela. Komplexní inspekce se tak pro školu může stát velkou 
výzvou, může škole ukázat slabiny, ale i nové směry a dát podněty ke zlepšení. A nebo také může 
konstatovat, že škola funguje správně a že pro kvalitní vzdělávání žáků bude nejlepší, když tak 
bude fungovat i nadále. Jsem rád, že broumovské gymnázium patří do té druhé skupiny škol.

Komplexní inspekce hodnotila ve škole podmínky pro vzdělávání, jeho průběh a výsledky. 
Ve všech oblastech konstatovala velmi dobrou úroveň. 

Ocituji závěr inspekční zprávy: „K silným stránkám patří školní klima. Tolerantní, ale 
důsledný přístup pedagogů k žákům a klidná atmosféra přispívají k dobrému klimatu ve 
škole. Velmi kladně je hodnocena angažovanost žáků v charitativní oblasti a v sociálních 
projektech.

Řízení všech procesů je plánovité a koordinované, organizační struktura managemen-
tu školy velmi dobře odráží její aktuální potřeby. Plánování školy je systematické a vytváří 
reálný rámec pro dlouhodobou perspektivu a úspěšné naplňování vzdělávacích cílů. Cel-
kové řízení školy a partnerská spolupráce jsou příkladem dobré praxe. 

Bohatá nabídka volitelných předmětů doplněná řadou dalších vzdělávacích aktivit 
umožňuje žákům se dostatečně profilovat. 

Ředitel školy ve své SWOT analýze identifikoval jako slabou stránku školy materiál-
ně- technické vybavení budovy a klesající počet žáků. Systematickou prací se vedení školy 
daří postupně slabé stránky odstraňovat (spolupráce se zřizovatelem, intenzivní náborové 
a informační akce, nadstandardní nabídka volitelných předmětů a mimoškolních akcí). 
Česká školní inspekce neshledala ve škole slabé stránky a doporučuje řediteli školy pokra-
čovat v nastavených procesech řízení školy. 

Ve většině sledovaných oblastí bylo potvrzeno hodnocení, které konstatovala poslední 
inspekce v roce 2010. Práce ředitele školy byla opětovně hodnocena jako nadstandardní, 
stejně jako zavedený systém pomoci a podpory žákům v oblasti vzdělávání. Nově byla ozna-
čena jako příklad dobré praxe i rozsáhlá spolupráce se sociálními partnery, práce s výsled-
ky vzdělávání žáků a organizace vzdělávání.“

Za jedenáct let, co jsem ředitelem Gymnázia v Broumově, navštívily školu čtyři komplexní 
inspekce. Jejich výsledky byly vždy solidní, ale výsledek té poslední je nejlepší a myslím si, že 
zasloužený. Skvělou školu dělají skvělí učitelé, výborní žáci, dobré materiální zázemí a smělé 
vize do budoucnosti. A to všechno broumovské gymnázium má, takže velmi pozitivní výsledek 
inspekce pro mě až tak velkým překvapením nebyl. Děkuji učitelům, studentům a ostatním 
zaměstnancům školy za jejich dlouhodobě kvalitní práci, bez níž bychom takových výsledků 
nemohli dosáhnout.                                                                                              Karel Výravský, ředitel školy
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ZPR ÁVIČKY 
Z MASARYKOV Y 

ŠKOLIČKY
•  Na den 31. října jsme se všichni moc tě-

šili, čekalo nás totiž HALLOWEENSKÉ DO-
VÁDĚNÍ, které pro nás připravila paní učitel-
ka Marie Voláková se svými žáky z druhého 
stupně. Skvěle jsme si to užili, o zábavu bylo 
dobře postaráno. Paní učitelce děkujeme, 
připravuje pro nás takovéto akce pravidelně  
a vždy jsou výborně zorganizovány.

•  I letos (jako ostatně každoročně) se 
naše škola zapojila do Logické olympiády, 
kterou pořádá Mensa ČR. Tato soutěž je ur-
čena všem žákům základních škol, kteří mají 
hlavu na svém místě a chtějí porovnat své síly 
s ostatními dětmi z celé republiky. Logic-
ká olympiáda není o naučených znalostech, 
ale o zdravém rozumu, kreativním myšlení 
a schopnosti samostatného uvažování. Do 
soutěže se z naší školy přihlásilo 32 dětí z růz-
ných tříd 1. stupně. Nominační kolo proběhlo 
formou online testu ve dnech 1. – 7. 10. 2014. 
Zadání je převážně koncipováno pro žáky 4.  
a 5. tříd, proto ti mladší byli v nevýhodě. 
Přesto se většina z nich stala úspěšnými řeši-
teli. A i když nepostoupili, procvičili si mozek  
a získali cenné zkušenosti pro další roční-
ky. Do krajského kola, které proběhlo 7.11.  
v Hradci Králové, postoupila Barbora Jirás-
ková z 5.B a Martin Žáček ze 4.A. a vedli si 
zde velice dobře. Ze 47 účastníků krajského 
kola skončila Bára na 23. místě a Martin na 
33. místě. Výborně tak navázali na úspěchy 
dětí z předchozích ročníků. Děkujeme všem 
dětem, které se nebály zapeklitých úloh a sou-

těže se zúčastnily, a hlavně Báře a Martinovi 
za vzornou reprezentaci školy.

•  Třída 5. B navázala na akci TÝDEN 
ZDRAVÝCH SVAČIN. Děti vydaly kuchařku 
zajímavých receptů a některé z nich také při-
pravily. Neboť se podělily i s námi ostatními, 
můžeme potvrdit, že zdravé je též chutné.

•  Dne 4. listopadu 2014 proběhl v hale 
na Spořilově florbalový turnaj Think Blue.
Cup. 2014, což je celorepubliková soutěž pro 
žáky a žákyně 1. stupně ve florbale. Letošní 
okresní kolo proběhlo na domovské půdě – 
v Broumově. Zúčastnily se týmy z Nového 
Města a Police nad Metují, další 2 družstva na 
poslední chvíli odřekla. Přestože naši chlapci 
hráli svůj opravdový první zápas, jejich vý-
kon a herní projev byl naprosto rovnocenný 
se zbylými dvěma týmy, které se fotbalových 
soutěží účastní pravidelně. Rádi bychom po-
děkovali za pomoc s organizací turnaje žáko-
vi Gymnázia Broumov Pavlu Chudinskému, 
který kluky báječně řídil a radil, jak takticky 
hrát a kterých chyb se vyvarovat. Naši žáci 
obsadili 3. místo, na druhém místě skončil 
tým z Nového Města a prvenství si vybojo-
vali žáci z Police nad Metují. Celý turnaj byl 
podbarven poctivou sportovní atmosférou  
a chutí čestně hrát. Příští rok se turnaje určitě 
zúčastníme také. Poděkování patří i správci 
haly Petru Cvrčkovi, který rovněž vypomáhal 
s materiálním zajištěním turnaje. Hráči ZŠ 
Masarykova: Jan Slavík, Aleš Lorenc, Vojtěch 
Rusnak, Matěj Král, Jakub Kubeček, Adam 
Fulka, Filip Koller, David Koblása

Velké poděkování patří paní učitelce Pe-
tře Haškové, která celou akci zorganizovala  
a vzorně připravila.

Učitelky 1. stupně Masarykovy ZŠ

Listopad 
na ZŠ Kladská 
Měsíc listopad pro nás všechny byl velmi 

pestrý. I když jsme především naše žáky vzdě-
lávali tradičním způsobem prostřednictvím 
vyučovacích hodin, stihli jsme zrealizovat 
ještě celou řadu dalších akcí. Měsíc listopad 
probíhal v duchu dušiček a projektových dní. 
V rámci pracovního vyučování žáci vyráběli 
podzimní věnce a učili se dušičkové vazbě. 
Také v rámci projektových dnů se zapojili do 
skupinové práce na téma ,,Podzim a jeho pro-
měny‘‘. 

Krásné podzimní počasí nás také vyláka-
lo ze školních lavic do přírody. Pracovali jsme 
na školní zahradě, žáci hrabali listí a sbírali 
přírodní materiál. Také se věnovali i podzim-
ním radovánkám, dlabání dýní a turistickým 
výletům do podzimní barevné přírody v okolí 
školy. 

Ve vestibulu školy máme krásnou pod-
zimní výstavku. Jsme rádi, že návštěvníkům 
školy, rodičům a nám samotným dělá radost 
a potěšení. 

Také jsme se zúčastnili sportovních sou-
těží, naši chlapci se zúčastnili fotbalového 
turnaje v Trutnově. 

V tomto měsíci se budeme také připravo-
vat na advent. Těšíme se na výrobu advent-
ních věnců a vánočních svícnů. Tyto výrobky 
budou žáci vyrábět z přírodních materiálů, 
které nasbírali během podzimních měsíců na 
naší školní zahradě.                       Vedení školy 

Srdečně Vás zveme do nově otevřeného 
obchůdku s dárkovým zbožím

 U Floriána - na Malém náměstí.
Výrobky zde prodávané vyrábějí 

šikovné kreativní ženy z našeho regionu. 
Sortiment budeme na základě 

Vašich požadavků a přání rozšiřovat.
Otevřeno je každý všední den 

dopo:  od 8.00 do 13 hod. 
Út, stř., čt.: odpo: od 16.00 do 17.30

v pátek od 8.00 do 18.00.  
Přijďte si vybrat vánoční dekorace 

a nebo milé dárky

Betlémské světlo 
na Štědrý  den si bude možné zapálit 

v děkanském kostele sv. Petra a Pavla od 
14.00 do 16.00. Zároveň bude zpřístup-
něn i betlém a pro poslední opozdilce 
možnost svátosti smíření, avšak jenom do 
15.00. 

Dětská betlémská besídka bude pak 
na Boží hod vánoční v 15.00 ve stejném 
kostele.
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V infocentru se 
4. října uskutečnila 

cestopisná  beseda na 
téma Známá evropská 
jezera. 

Zahájili jsme tak  
podzimní cyklus  
tematických přednášek

Páteční cestopisná beseda nás  
z Broumova zavedla do okolí známých 
evropských jezer. První část tohoto 
podzimního cyklu  s Kateřinou  
Hladíkovou byla naplněna nejenom 
zajímavým vyprávěním, ale i ukázkou 
místní hudební tvorby nebo ochutnáv-
kou regionálních specialit. 

Dozvěděli jsme se mnoho zajímavé-
ho  o samotných jezerech, o přilehlých 
městech, kulturních památkách a o 
životě, folklóru  a gastronomii místních 
obyvatel.

Lucie Lesáková

„Jako u nás doma!“ 
Tak komentovali 

návštěvníci představení 
Tři verze života

V sobotu 8. 11. se uskutečnilo v Měst-
ském divadle Broumov představení známé 
francouzské dramatičky Yasmin Reze Tři 
verze života. Po „Kumštu či Bohu masak-

Jiří Černý přilákal do kláštera milovníky 
Leonarda Cohena 
Zcela zaplněná Kreslírna broumovského kláštera přivítala 5. listopadu v 19 hodin publi-

cistu Jiřího Černého. Známý hudební kritik přijel do Broumova už počtvrté, tentokrát s posle-
chovým pořadem o Leonardu Cohenovi. Ve více než dvouhodinovém pásmu představil tvorbu 
i život slavného kanadského muzikanta, pustil jeho nejzajímavější písně a stihl posluchače 
pobavit i historkami ze svého vlastního života. Večer měl velký úspěch, do Kreslírny přišlo té-
měř sedmdesát lidí.  Jiří Černý zde vystoupil už několikrát, s pořady o Haně Hegerové, Petru 
Novákovi či Evě Olmerové. S hlavním pořadatelem Jakubem Šleisem z Agentury pro rozvoj 
Broumovska se dohodl, že Broumov znovu navštíví v dubnu s poslechovým pořadem o Bobu 
Dylanovi.                                                     Kateřina Ostradecká, Agentura pro rozvoj Broumovska

ru“ je to její další divadelní hra plná humoru  
a mezilidských vztahů.

Původně se představení mělo odehrát již 
8. 10. 2014, bohužel jedna z hlavních postav 
Linda Rybová, která ztvárnila postavu Mari-
on, onemocněla, a tak se vše přesunulo o mě-
síc dopředu. Českou verzi zrežíroval Thomas 
Zieliski, který do hlavních rolí dosadil známé 
české herce Lindu Rybovou, Davida Pracha-
ře, Igora Chmelu a Janu Janěkovou ml.

Hlavní manželský pár Marco a Marion, 
ztvárněný Lindou a Igorem, zrovna prožíva-

jí krizi ve výchově svého syna. Jejich názory 
se rozcházejí, Marco chce synovi dopřát na 
noc sladkost, ale Marion je striktně proti. Do 
celé této napjaté atmosféry přichází nečeka-
ná návštěva v podobě Marcova šéfa Eduarda  
s manželkou, jejichž příchod byl naplánován 
až na druhý den. Do těchto dvou rolí režisér 
obsadil Davida Prachaře a Janu Janěkovou 
ml.

Celá hra je tak založena na vizualiza-
ci jedné scény třemi různými úhly pohledu  
a přístupem k řešení, kde je použito mnoho 
ironie a sarkasmu střídajících se s napjatou 
nepříjemnou situací. Diváci se tedy jistě ne-
nudili. V každé z verzí je vždy něco nového  
a převratového. 

Na představení se broumovské obecen-
stvo velice těšilo, a herci se tak mohli setkat 
se zcela vyprodaným divadlem. Celá hra pak 
trvala hodinu a půl. Diváci po ukončení od-
měnili herce a jejich profesionální výkon čtyř-
mi aplausy a herečky dostaly krásné květiny. 
Po představení jsme přijali mnoho zejména 
kladných ohlasů. Všem se líbila přirozenost 
herců a ztvárněné téma, které mluvilo za kaž-
dodenní komické scény života běžných rodin. 
Nejčastěji jsme pak slýchali výkřiky: „Jako u 
nás doma!“. Zdá se tedy, že Yasmin Raza zno-
vu uhodila na správný hřebíček. 

Chtěli bychom tímto všem poděkovat za 
krásný večer a budeme se těšit na další setká-
ní s vámi.                              Eliška Hasmanová

                                            fotografie: Jan Záliš
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Společenská 
kronika

Ráda bych touto cestou dodatečně  a upřímně poděkovala za obětavou a velmi 
profesionální, laskavou a lidskou péči, kterou poskytl tým lékařů a zdravotnického 
personálu primáře MUDr. Švábla  a primářky MUDr. Veselé mému manželovi Jiřímu 
Sloupenskému. 

Věděla jsem, že jeho velmi vážnému zdravotnímu stavu nejde bohužel pomoci, 
ale jsem velmi ráda, že se o manžela do jeho poslední chvíle takto nadstandardně             
postarali právě zde v broumovské nemocnici. 

Vám všem patří můj i mé rodiny obrovský DÍK.                              Jitka Sloupenská

Přednáška 
pro Klub seniorů
V rámci svého přednáškového cyklu si 

broumovští senioři tentokrát pozvali brou-
movského muzejníka Karla Franzeho. V úterý 
11. listopadu se v konferenčním sále infocen-
tra sešlo na

45 členů klubu, aby si vyslechli jeho volné 
vyprávění s námětem „Kde se vzali, odkud při-
šli, jací byli a jak žili staří Broumováci“. Téma 
se nakonec ukázalo být příliš široké. Když 
přednášející ve zhruba polovině dohodnuté-
ho času zjistil, že nestačí v plné šíři vyčerpat 
ani úvodní období kolonizace, byl nucen ho 
opustit a dalších zamýšlených okruhů se pak 
zrychleně dotknout spíše už jen náznakem. 
Podařilo se představit alespoň něco ze speci-
fického broumovského nářečí včetně malých 
ukázek (kde se zapojila i jedna z posluchaček 
- pamětnic), z místní stravy a kuchyně, obydlí, 
zvyklostí a obyčejů... S několika závěrečnými 
dotazy a debatou v užším kruhu pak přednáš-
ka trvala téměř dvě hodiny, takže poděkování 
si jistě zaslouží nejen přednášející, ale i po-
zorní a trpěliví posluchači spolu s technickým 
personálem infocentra.

Zlatou svatbu
– 50 let společného života 
oslavili v listopadu manželé 
Gerhard a Eva 
Burdichovi
Pan místostarosta a členky 

SPOZu manželům poblahopřáli 
v domácím prostředí. Do dalších 
společných let přejeme pevné 
zdraví, hodně štěstí a pohody.

„Kouzlo štěstí nespočí-
vá v bohatství ani v kráse, ale  
v harmonii dvou srdcí, která patří 
k sobě.“

Dne 18. 12. by se dožila 100 let  moje  
drahá maminka paní Božena Jirmanová  
z Velké Vsi. Nikdy na ní nezapomenu  
a zůstane v mých vzpomínkách.

S láskou a úctou
syn Jaroslav Jirman

Proč Tvé srdce věrné, které lásky moře
krylo, proč nám ztichlo, proč se zastavilo.

Dne 29. 12. vzpomeneme na páté výročí
úmrtí pana Václava Hrocha.
Stále vzpomíná přítelkyně Vlasta 
s rodinou

Osamělost a stáří
Když člověk zestárne, zcela zákonitě se 

změní i priorita jeho životních hodnot. Při-
druží-li se k věku ještě nemoci, mění se nejen 
fyziognomie a energie těla, ale i duchovní po-
stoj ke světu.

A největším utrpení je pro starého člověka 
samota! Samota bez rodiny, přátel - samota 
bezbřehá! Kdo nezažil - nepochopí!

Proč staří lidé tak vítají možnost poho-
vořit si u lékařů a jsou vděčni za dobré slovo  
i úsměv? Člověk je přírodou stvořen ke skupi-
nové existenci a stoprocentních misantropů je 
mizivě málo.

Přejme proto každému, aby ve světě nebyl 
sám, aby jeho ruce mohly stisknout dlaň dob-
rého člověka, s kterým bude život snazší!

Dana Jarošová

Na společnou cestu životem 
vykročili snoubenci: 
Milan Marek  a Miloslava Kubečková
Petr Drašnar a Vendula Faltová 
Roman Nyškovský  a Martina 
Gramerová
Jiří Dittrich a Eva Janečková

Do manželství přejeme jen samé radosti.
Za SPOZ Bc. Petra Chejnová - matrikářka
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Slavnostní koncert  
na Staré radnici

Koncert k českým výročím (říjnový 
vznik samostatné Československé republi-
ky a události z listopadu 1989)  uspořádala 
broumovská Základní umělecká škola ve 
středu 20. 11. Zcela zaplněný sál na Staré 
radnici byl svědkem příjemné atmosféry a 
skvělých výkonů malých i odrostlejších hu-
debníků, zpěváků a mladých konferenciérů 
- žáků literárně dramatického oboru. Na 
závěr krátce promluvil ředitel ZUŠ Štěpán 
Přibyl, a poté zazněla státní hymna. Obě 
sloky písně Kde domov můj společně před-
nesly pěvecký sbor a dechový orchestr. Za-
tímco pondělní premiéra při pietním aktu 
na Mírovém náměstí byla silně ovlivněna 
zimou, což neprospívá nástrojům ani muzi-
kantům, středeční repríza tohoto tělesa byla 
vrcholem celého koncertu.  

Petr Staněk, 
Základní umělecká škola Broumov

Dne 19.11.2014 společně oslavili svá životní jubilea ve společenské místnosti CSS Naděje tito naši spoluobčané:

paní Marie Havlicová, paní Marie Chmelíková, pan Karel Dařbujan, paní Vlasta Strnadová, pan Josef Jureček, 
paní Květoslava Kinclová, paní Alžběta Kloučková, paní Marie Mročková, paní Margot Térová, paní Jana Sodomko-
vá, pan  Jiří Smrček a paní Sonja Minaříková.
Všem listopadovým jubilantům přejeme hdně zdraví, štěstí a rodinné spokojenosti.

Za SPOZ Renata Chejnová                                                                                                                                                                      fotografie : Lenka Židová
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Strašidelnou 
Alejku letos znovu     

naplnila strašidla, děti  
a jejich smích

Letos již čtvrtý roční Strašidelné Alejky 
připadl na pátek 31. října 2014. Začátek byl  
v 17 hodin a děti si jednotlivá stanoviště moh-
ly procházet až do 19. hodiny. 

Podzimní večer nám donesl správnou 
strašidelnou atmosféru, a my si tak mohli 
užít spoustu legrace i ve tmě. Jako každý rok 
na děti čekalo celkem osm stanovišť se stra-

foto Jan Záliš

Divadlem se linul 
smích nejen Uršuly 

Klukové
V broumovském divadle se 25. listo-

padu uskutečnila premiéra zábavného 
pořadu Klukoviny aneb na co si kdo vzpo-
mene s Uršulou Klukovou, Vlastimilem 
Harapesem a Šimonem Pečenkou. Kdo 
přišel, určitě nelitoval. Umělci vzpomí-
nali na své dětství, na zážitky z hereckého 
prostředí. Herečka se rozpovídala i o své 
mamince a jak se jim žilo v Broumově na 
náměstí. Šimon Pečenka pořad zpříjem-
ňoval nejen slovem, ale i zpěvem. Na za-
čátku programu se losovalo z prodaných 
vstupenek. Výherkyně byla o přestávce 
pozvána na jeviště a příjemně si u kávy 
popovídala s Vlastimilem Harapesem. 
Uršula Kluková mezitím ostatním ná-
vštěvníkům v hledišti rozdávala domácí 
bábovku. Děkujeme návštěvníkům, kteří 
premiérový pořad přišli podpořit.

Jitka Exnerová

šidly, u kterých plnily mnoho vědomostních, 
dovednostních a kreativních úkolů. Mezi 
disciplínami bylo v letošním roce luštění taj-
né šifry, skládání puzzle, házení kroužků na 
tyčky, prohazování míčků obrovitým pavou-
kem, skákání v pytli, přenášení předmětu přes 
vratkou lávku, obkreslování rukou a poznává-
ní lesních zvířat. To vše převážně při osvětlení 
svíčkami. 

I letošní ročník byl velice silný, do Alejky 
dorazily na čtyři stovky dětí ve strašidelných 
kostýmech s baterkami či lampiony. Hned na 
začátku děti dostaly malou mapičku s nákre-
sem jednotlivých stanovišť, do které se jim 
pak po splnění úkolu dalo razítko a posunulo 

je k dalšímu. I letos jsme se bohužel museli 
potýkat s frontami u jednotlivých stanovišť, to 
ale návštěvníkům nesebralo na dobré náladě, 
aby si celý večer užili. Po splnění všech úkolů 
je na konci čekala sladká odměna v podobě 
sušenek, lízátek a pitíček. Každý z malých ná-
vštěvníků obdržel i diplom. Letošní novinkou 
byla dětská  diskotéka, kde si mohli všichni 
účastníci zatančit a zadovádět. 

Tímto děkujeme všem návštěvníkům za 
hojnou účast i kladné reakce na tuto podzimní 
akci. Těšíme se na vás i příští rok. 

Eliška Hasmanová

fotografie Tomáše Cirkla
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Judo Club Broumov 
informuje 
Broumovská hala Na Spořilově přivítala 

v sobotu 15.11. 142 judistů a judistek z 11 od-
dílů včetně dvou polských ze Strzegomi. Judo 
Club Broumov zde pořádal VI. ročník Memo-
riálu Svatopluka Frödeho. 

Z deseti zástupců našeho oddílu jich stá-
lo šest na bedně. Jediné první místo z našich 
vybojoval Jan Lorenc. Pro Terezku Freiwal-
dovou v jejích šesti letech to byl už třetí start. 
Do své sbírky dvou zlatých přidala stříbro. 
To ale předtím musela porazit čtyři kluky ve 
své tabulce. Což se jí povedlo jen ve třech pří-
padech, a to před časovým limitem na Ipon. 
Dalším úspěšným šestiletým judistou je Adá-
mek Cepek. Také tento malý judista na svém 
druhém startu vybojoval druhou medaili.  
V obou případech to je bronzová. A následují 
další umístění našich. Anička Freiwaldová, 
Martin Staněk a Ondřej Vaněček vybojova-
li třetí místa. Dalšími z našich šestiletých je 
Martin Hašek, byl to jeho první start a pěkné 
čtvrté místo, Tomáš Freiwald páté. Třetí mís-
to Kristýny Vondřejcové ve skupině nestačilo 
na další postup ze skupiny. Obsadila celkově 
5.- 6. místo. Aleš Staněk skončil na pátém 
místě. 

Turnaje se pravidelně zúčastňuje manžel-
ka zesnulého pana Svatopluka Frödeho a dal-
ší rodinní příslušníci. Bratři pana Svatopluka 
Frödeho, Vratislav a František předávali me-
daile, diplomy a vítězům hmotnostních kate-
gorií upomínkové předměty. 

Nejen z mého pohledu, ale i z hodnocení 
přítomných trenérů, rozhodčích a početného 
diváckého zastoupení, hodnotím turnaj jako 
velice zdařilý. Svědčí také o tom především 
stoupající počet startujících. Že celá akce 
takto dobře vyzní a je velice kladně hodnoce-
na, svědčí o sehranosti a pomoci určitých ro-
dičů dětí z oddílu, kteří se podílejí na stavění 
a sklízení tatami. Za což jim patří velké díky. 
Neodmyslitelnou součástí našich turnajů je 
zabezpečení občerstvení. O které se pravi-
delně velice dobře stará rodina Vaníčkova, re-
staurace Bouda Česká Metuje. Od nichž mají 
trenéři i závodníci určitou část občerstvení 
zdarma. Na celou akci nám finančně přispívá 
jak město Broumov, tak i krajský úřad. 

Blíží se konec roku a pro naší nejúspěš-
nější judistku, mladší žačku Aničku Frei-
waldovou to je vrchol roční přípravy. 22.11. 
odjíždíme do Hranic na Moravě, kde se koná 
Přebor České republiky. Všichni si přejeme, 
aby její umístění dopadlo co nejlépe. 

Děkuji Milan Němeček 
http://jc-broumov.rajce.idnes.cz/ 
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Během sobotní vernisáže výstavy fotografií a dalších archiválií 
nazvané Stále živá historie broumovského fotbalu bylo vyhlášeno 
čtrnáct legend, které byly uvedeny do Síně slávy. Výstava, kterou 
pořádá město Broumov, fotbalový oddíl Slovan Broumov a Naše 
Broumovsko na Staré radnici, potrvá do konce listopadu.

Jména vyhlášených bývalých hráčů, funkcionářů a činovníků 
broumovského fotbalu byla vybrána na základě jejich dlouhodo-
bých zásluh. Jak ale zdůraznil moderátor večera Jaroslav Špulák, 
vyhlášena mohla být celá řada dalších lidí. I z tohoto důvodu má re-
alizační tým výstavy v plánu ve vyhlašování legend každoročně po-
kračovat. Síň slávy bude po skončení výstavy zřízena v prostorech 
kabin na broumovském fotbalovém hřišti.

Vzdát hold legendám a předat jim plaketu a ocenění přišla řada 
významných hostů. Předseda Okresního fotbalového svazu v Ná-
chodě Petr Vítek předal cenu dlouholetému předsedovi broumov-
ského oddílu Janu Klicnarovi. Generální ředitel společnosti Veba 
a.s. Josef Novák vyznamenal Petra Možného, syn jedné z legend 
Václava Bendla Radek předal ocenění synovi další legendy Milo-
slava Posejpala Zdeňkovi a manželce Václava Bendla předával bý-
valý starosta Broumova Zdeněk Streubel. Ligový brankář Hradce 
Králové Jiří Lindr předal cenu manželce Zdeňka Chaloupky Heleně 
Chaloupkové, Karel Havlíček svému bývalému trenérovi Pavlu Roz-
dolskému, ředitel textilní společnosti Veba Miloslav Geisler, který  
v mládežnických letech za Slovan Broumov hrál, uvedl do Síně slávy 
Jaroslava Horynu a starosta Teplic nad Metují Milan Brandejs zase 
Zdeňka Zinkeho.

Ceremonie vyhlašování probíhala před unikátním pohárem - 
Korunou českého fotbalu, kterou od 70. let dostávají nejlepší čes-

koslovenští a posléze čeští fotbalisté. Do Broumova ji přivezl Jakub 
Dlouhý, který se léta pohybuje ve vrcholovém sportovním marketin-
gu. Dres, ve kterém Vladimír Šmicer vyhrál Ligu mistrů, zase přivezl 
sekretář házenkářského svazu Radek Bendl, odchovanec broumov-
ského fotbalu Pavel Krmaš na výstavu věnoval svůj současný dres 
Freiburgu z druhé Bundesligy. Martin Strelec zapůjčil sadu dvanácti 
míčů, se kterými se hrálo na mistrovstvích světa od roku 1970.

Vernisáž výstavy, to bylo jedno velké setkání. Setkání přátel, ge-
nerací, trenérů se svými svěřenci či spoluhráčů. Bývalý ligový hráč 
Hradce Králové a Jablonce, Karel Havlíček, si dlouze povídal s Pav-
lem Rozdolským, který ho v mládežnických letech v Broumově tré-
noval. Setkali se zde spoluhráči, nyní v důchodovém věku, kteří se 
neviděli od dorosteneckých let. Sedělo se a povídalo dlouho po ofi-
ciálním programu.

Na úvod vernisáže zazněla hymna broumovského fotbalu v podá-
ní skupiny Imodium. Text k této písni napsal již zmíněný moderátor 
Jaroslav Špulák. Mimochodem, je také autorem Almanachu, který 
napsal v roce 1987 k 60. výročí fotbalu. Potom vystoupil kytarista Jiří 
Rambousek, který doprovodil zpěvačku Veroniku Tůmovou. Po pro-
jevech řady zúčastněných potom z plátna promluvil režisér a herec 
Jakub Kohák. Sice broumovskému fotbalu gratuloval ke stoletému 
výročí, ale nabídl své fotbalové schopnosti broumovskému A týmu, 
kterému se zrovna nedaří. „Ten člověk žije v předstihu,“ komentoval 
nepřesnou, ale milou zdravici Jaroslav Špulák.

Výstava, kterou podpořilo Město Broumov, Královéhradecký 
kraj, textilní společnost Veba a.s, Pivovar Broumov, Centrum služeb 
Broumov – Tiskárna, Vinotéka Petr Gabriel, Sport dresy Lukáše Lo-
rence, JM Sport Jiřího Martince a Finance Albatros Zdeňka Chlád-
ka, potrvá do 30. listopadu. Přímo na výstavě lze zakoupit kalendář  
a objednat si fotoknihu se všemi vystavenými fotografiemi.

René Herzán

Broumov vyhlásil  
fotbalové legendy, 

které byly uvedeny do Síně slávy  

 (otte)
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Byli uvedeni 
do Síně slávy 

broumovského fotbalu: 

Václav Bendl – převzala paní Bendlová, předal 
bývalý starosta Broumova a legenda broumovského 
volejbalu Zdeněk Streubel

Jan Klicnar – předal předseda Okresního fotba-
lového svazu v Náchodě Petr Vítek

Petr Možný – předal generální ředitel textilní 
společnosti Veba a.s. Josef Novák

Miloslav Posejpal – převzal syn Miloslav Posej-
pal, předal sekretář českého házenkářského svazu, 
broumovský rodák Radek Bendl 

Vlastimil Hampl – předal jeden z pořadatelů vý-
stavy René Herzán

Lubomír Martinec – předal člen výbo-
ru fotbalového oddílu Slovan Broumov a jeden  
z pořadatelů výstavy Zdeněk Chládek

Pavel Rozdolský – předal jeho bývalý svěřenec, 
kterého pan Rozdolský trénoval, bývalý prvoligový 
hráč Hradce Králové a Jablonce, Karel Havlíček

Zdeněk Zinke – předal starosta Teplic 
nad Metují a stále ještě aktivní fotbalista Teplic  
a starostovské reprezentace ČR Milan Brandejs

Jaroslav Horyna – předal ředitel textilní společ-
nosti Veba Miloslav Geisler, který v mládežnických 
letech za Slovan Broumov hrál

Jiří Nemeš – převzal otec Jiří Nemeš, předal Jir-
kův přítel a spoluhráč Jakub Dlouhý

Martin Porubek – předal člen výboru fotbalo-
vého oddílu Slovan Broumov a jeden z pořadatelů 
výstavy Jiří Martinec

Jindřich Hála – převzala vnučka Lenka Čej-
chanová, předal trenér broumovské mládeže Robert 
Frydrych

Zdeněk Chaloupka – převzala manželka Helena 
Chaloupková, předal prvoligový brankář Hradce Krá-
lové, broumovský odchovanec Jiří Lindr

Jiří Zeman – předal Jaroslav Bitnar, ekonom a 
člen výboru TJ Slovan Broumov a spolupořadatel vý-
stavy
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  Další úspěchy žáků broumovské 
ZUŠ na celostátních soutěžích

Žáci Základní umělecké školy v Broumově pokračují v úspěších 
a vzorné reprezentaci města i v novém školním roce. Nejprve to 
bylo 16. října na celostátní soutěži komorních souborů v moravské 
Vidnavě, kde podalo skvělý výkon žesťové duo pod vedením paní 
učitelky Lenky Němcové: Vojta Středa na trubku a Ondra Krupička 
na baryton obstáli před naprosto nekompromisní porotou a v kon-
kurenci ostatních vynikajících souborů vybojovali 1. místo! Vzhle-
dem k tomu, že mladé duo společně pracuje velmi krátkou dobu, jde  
o zvlášť hodnotný výsledek. 

Týden na to, 24. října, proběhlo v Brně celostátní finále již 14. 
ročníku pěvecké soutěže „Slavíci ve školní lavici“, které se mohou 
účastnit nejen žáci základních uměleckých škol, ale i „laikové“. 
Vysoké úrovni soutěže odpovídalo i složení poroty: dvě operní pěv-
kyně z Národního divadla v Brně a profesor operní katedry JAMU. 
Do závěrečného klání se probojovali dva žáci paní učitelky Romany 
Roškové - Lukáš Knýbel v kategorii 8 - 13 let a Veronika Tůmová  
v kategorii 14 - 19 let. Ve velmi silné konkurenci (27 zpěváků v první 
a 28 ve druhé kategorii) obsadili oba 2. místo! Od sponzorů si každý 
z umístěných odnesl poukaz na výběr tří značkových triček v ceně 
879 Kč za kus, což mladé „slavíky“ určitě potěšilo.  

Radost ze skvělých výkonů našich žáků měly jak jejich učitelky, 
tak vedení školy: dosažené výsledky se totiž nezrodily náhodně. 
Všem zainteresovaným, ale především našim mladým umělcům, 
patří velká gratulace!   

Petr Staněk, Základní umělecká škola Broumov

Lední hokej v Broumově
V sezóně 2013/2014 se hokejovému muž-

stvu HC Olivětín podařilo dosáhnout řady 
úspěchů. Tím nejvýraznějším byl titul v 3. lize 
neregistrovaných hráčů o pohár města Hro-
nova a postup do 2. ligy. Na závěr sezóny to 
byl mezinárodně obsazený turnaj v Chrudimi 
Bouza Cup a zisk 5. místa. Ještě v průběhu 

sezóny přátelské utkání s pardubickým ama-
térským celkem na extraligovém ledě v ČEZ 
aréně, což bylo obrovským zážitkem. 

Začátek sezóny 2014/2015 pak nevyšel 
HC Olivětín úplně podle představ. Po sérii 
dvou proher se mu ale podařilo zabojovat  
a čtyřmi vítězstvími si v 2. lize drží průběžné 
3. místo. 

Tímto bychom chtěli poděkovat firmám 
Veba, Pivovaru Broumov, Sklenářství Pa-

vel Kašpar, Restauraci Vyhlídka Janovičky 
a městu Broumov za poskytnutí finanční 
podpory, bez níž by se jen velmi těžko dalo 
dosáhnout podobných úspěchů a účastnit se 
zmíněných akcí.

Na závěr pak chceme ještě jednou podě-
kovat fanouškům, kteří nás doprovázeli při 
finálovém utkání ročníku 2013/2014.

HC Olivětín

foto Lenka Němcová



broumovské noviny 12 (2014), strana  25

Louky na Broumovsku zdobí 
i babočka admirál
Nezaměnitelný motýl se sametově velmi tmavě hnědými až 

černými křídly. Na předních křídlech, která mají rozpětí až 6 cm, 
je zdoben šikmými červeno-oranžovými páskami. Ty pak pokra-
čují jako světlejší lemování na křídlech zadních. Špičky křídel 
jsou bíle kropenaté . Rub křídel je šedě mramorovaný.

Vyskytuje se v Evropě, severní Africe, Americe a Asii. Patří 
mezi tažné motýly. Přezimuje zde jen výjimečně, většinou se vra-
cí koncem října zpět do jižní Evropy a Afriky.

Je dvougenerační a na jaře ho potkáme v květnu. Housenky se 
vyvíjejí na kopřivě,  kde ukusují listy od řapíku. List pak upadne 
a svine se. Má rád otevřené krajiny s rozkvetlými loukami, okraje 
lesů a na podzim je častým  návštěvníkem sadů a zahrad, kam ho 
vábí spadané zkvašené ovoce.  Je to ostražitý a hbitý motýl.

   Text a fotografie: Kateřina Kallistová

Datlovník kanárský – Phoenix canariensis

Roste hlavně na Kanárských ostrovech, kde dosahuje závrat-
ných výšek. V našich klimatických podmínkách dorůstá do přijatel-
ných a úctyhodných rozměrů, ale musí k tomu být ve větší místnosti. 
Vyžaduje chladnější přezimování, v případě teplého se musí upravit 
častější zálivka. Patří k palmám s peřenými trhanými listy na konci 
ostrými. Ve své domovině vytváří datlovník četné květy uspořádané 
v úžlabních latách. U nás prakticky nekvete, nebo pouze výjimečně. 
Množí se semenem, obvykle vytváří odnože. Zemina zahradní s pří-
davkem rašeliny, je dobré přesadit ho každé tři roky. V létě přihno-
jujeme. Nejvíce vyniká na terasách, na balkónech, můžeme jej vidět 
i v parcích nebo okolo cest. V domácím prostředí počítejte s tím, že 
zabere více místa.                                                            Jaroslav Žid

Rady bylinkaře Másláka 
aneb tradiční čínská medicína
Libeček lékařský – Levisticum officinale

Pochází z Iránu a je rozšířený 
po celé Evropě. Pěstuje se v zahra-
dách a je znám jako polévkové ko-
ření. Listy libečku můžeme sklízet 
již v prvním roce po výsadbě, koře-
ny se používají k léčebným účelům 
až z dvouletých nebo starších rost-
lin. Kořeny se sbírají v říjnu, očistí 
se, rozříznou a suší se ve vzduchu 
nebo v sušárně. Libečku se daří 
na slunci i v polostínu, vyžaduje 
hlubokou půdu s dostatkem ži-
vin, vápna a vláhy. Můžeme hnojit 
kompostem, nebo kravským hno-
jem. Množí se semeny, nebo odno-
žemi, které u rostlin vznikají. Je to 
aromatická rostlina, která obsa-
huje silici tvořenou především fta-

lidy. Kořen působí proti nadýmání, upravuje žaludeční potíže, je dobrý 
diuretikem, ale silice dráždí ledviny. Má též tišící účinky, je vynikajícím 
prostředkem proti revmatizmu, dně a má schopnost vylučování soli 
z těla. Zevně se aplikuje formou vanových lázní nebo obkladů, též se 
přidává do koupele. Listy se používají k výrobě polévkového koření, 
dávají se do bramborové, hrachové polévky, k vařeným bramborám, 
k hovězím vývarům, do karbanátků a omáček, hlavně při konzumaci 
hovězího a skopového masa, také do pikantních zeleninových a maso-
vých salátů. 

O všem se můžete informovat u pana Antonína Másláka, brou-
movského bylinkaře.                                                            Jaroslav Žid
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V Broumově debatoval 
i kardinál Miloslav Vlk 

10. a 11. listopadu proběhla v broumov-
ském klášteře konference 1. Broumovské dis-
kuse, která se konala u příležitosti 25 let od 
událostí listopadu 1989. Posluchači v konfe-
renčním sále Kreslírna měli možnost hovořit 
s kardinálem Vlkem, Jiřím Paynem, Alexan-
drem Vondrou či biskupkou Janou Šilerovou. 
Mezi posluchače druhý den přišel i nově zvo-
lený broumovský starosta Jaroslav Bitnar. 

Setkání zahájili zástupci tří pořádajících 
organizací: broumovský farář Martin Lanži, 
Jiří Veselý za Město Broumov a Jan Školník 
ze Vzdělávacího a kulturního centra Klášter 
Broumov, který přivítal přítomné přednášejí-
cí a posluchače a následně předal slovo mode-
rátorce celé konference Daniele Brůhové. Ta 
postupně zvala na pódium jednotlivé hosty, 
kteří představili svůj pohled na to, zda je naše 
demokracie dostatečně diskusí, zda česká 
společnost vůbec dostatečně diskutuje a jaký 
kus cesty ušla demokracie v České republice 
od roku 1989. Na pódiu se tak v první den 
konference vystřídali Roman Joch, Jiří Pay-
ne, Jana Šilerová a Alexandr Vondra. 

Prvním úterním vystupujícím byl kar-
dinál Miloslav Vlk, který nejprve zavzpomí-
nal na listopadové události. V návaznosti na 
toto téma pak pohovořil o identitě člověka,  
o tom, že je důležité „vidět pozitivní věci“ a že 
„demokracie potřebuje duchovní základy“. 
Důležité podle kardinála Vlka je také „uvě-
domit si, že člověk je šťastný, když naplňuje 
svou identitu a své poslání a rozvíjí svou pro-
-existenci, neboť existujeme pro druhé a dru-
zí existují pro nás.“ Na otázku moderátorky 
Daniely Brůhové, zda v církvi probíhá disku-
se a zda je vůbec žádoucí, kardinál Vlk odpo-
věděl: „Diskusi se musíme učit. Ne kázat, ale 
přinést zkušenosti a svědectví by měl být úkol 
církve dnes tady u nás“. Po něm vystoupili fa-
rář Miloslav Vašina a Julian Golak a v posled-

ním panelu na téma Broumovsko – hledání 
kotev identity pro budoucí rozvoj se předsta-
vili děkan Martin Lanži a broumovský lékař 
Jiří Veselý. 

Dvoudenní konferenci provázel také 
doprovodný program. V pondělí dopoledne 
se konala přednáška pro studenty gymná-
zia a veřejnost na téma Broumovský klášter  
v represích po 2. světové válce, kde vystoupil 
bývalý broumovský starosta Zdeněk Streu-
bel, farářka Církve československé husitské 
Jana Wienerová, br. Gereon a dvě příslušni-
ce dominikánského řádu. Večer následoval 
koncert Ondřeje Rumla v Městském diva-
dle, který v novém aranžmá představil písně 
Voskovce a Wericha a celá konference byla 
zakončena slavnostní mší celebrovanou kar-
dinálem Vlkem. 

Více informací: Dana Černotová / dana.
cernotova@broumovsko.cz /734 443 161 
Kateřina Ostradecká / katerina.ostradecka@
broumovsko.cz  / 723 282 214 

Agentura pro rozvoj Broumovska 

V pátek 7. 11.  celebroval biskup Václav 
Malý v klášterním kostele mši za oběti komu-
nismu. Ve stejný den v sále Kreslírna besedo-
val  o životě před a během revoluce 1989.
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Okénko 
 broumovských žen

Informace o akcích, které se 
konaly nebo se budou konat pro 
ženy a veřejnost v našem městě.

Milé ženy, čtenářky a čtenáři!
Všimli jste si, že co člověk, to jiný postoj 

ke slavení svátků nejrůznějšího druhu, tedy  
i těch vánočních?

Nevíme, jak to máte vy, ale my ženy si 
velmi užíváme období adventu a následující 
svátky. Máme rády nejen tu samotnou at-
mosféru, ale kupodivu i chystání, uklízení  
a zdobení. Pravděpodobně to bude tím, že se 
držíme zásady, že nic se nemá přehánět. Ono 
totiž chystat vše s radostí a úsměvem na tváři 
je mnohem příjemnější.

Než se tedy pustíte do úklidu či výzdoby 
a tvoření, v duchu si zopakujte, že nejhez-
čí svátky jsou ty prožité v klidu a pohodě.  
A nezapomeňte rozdávat úsměvy a dobrou 
náladu, protože -o tom Vánoce a dny okolo 
nich vlastně jsou!

Rády bychom toto povídání věnovaly 
vám všem – maminkám, babičkám, hodným 
tetám a kamarádkám, prostě všem hospo-
dyňkám, které pro své milé vytvářejí krásnou 
vánoční atmosféru. A také svým dětem, které 
nám dělají jen samou radost!

Krásný advent, hodně lásky a pohody 
vám přeje výbor ČSŽ Broumov.

V pondělí 8. prosince 2014 se bude konat
Vánoční posezení naší organizace ČSŽ 

Broumov. Program, malá tombola a občers-
tvení zajištěno! Začátek v 15 hodin, sejdeme 
se v restauraci „U Gritzů“. Srdečně zveme 
všechny naše členky.

V pondělí 15. prosince 2014 jako každý 
rok navštíví naše členky obyvatele Domova 
důchodců v Broumově a potěší je svou pří-
tomností, zájmem a popovídáním. Nebudou 
chybět samozřejmě malé dárky.

Dále vám všem, vašim blízkým a známým 
nabízíme vstupenky na Společenský ples 
ČSŽ Broumov, které jsou rovněž vhodné 
jako vtipný vánoční dárek.

Společenský ples ČSŽ Broumov se koná 
v sobotu 24. 1. 2015 na sále Střelnice ve 20 
hodin. Hudba GENY -  Rtyně v Podkrkonoší, 
vstupné 80 Kč včetně místenky, bohatá tom-
bola.

Bližší informace o spolku ČSŽ Broumov 
a o pořádaných akcích získáte v prodejně 
Dárky-květiny, EDA Broumov, na Mírovém 
náměstí v Broumově.

Nedělní mše sv. – 
Prosinec 2014 
                
7. prosince
Otovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00
Ruprechtice    16:00
14. prosince
Martínkovice  08:30
Broumov, P+P  10:00
Vižňov   16:00
21. prosince
Heřmánkovice  08:30
Broumov, P+P  10:00
Šonov, kaple PM 16:00
28. prosince
Božanov  08:30
Broumov, P+P  10:00
Šonov, kaple PM 16:00
  
Vánoční bohoslužby 
a jiné 2014
Středa 24. 12.:   
Broumov, sv. Václav             08:30 hod 
(poté návštěva nemocnice)
 Ruprechtice  22:00
Otovice  22:00 
(zpívání koled)
Broumov, P+P  24:00
Čtvrtek 25. 12.:  
Martínkovice  08:30
Broumov, P+P  10:00
Broumov, P+P  15:00 
(setkání dětí u Jesliček)
Vižňov                             16:00 
Pátek 26. 12.:    
Broumov, P+P  08:30
Sobota 27. 12.:  
Broumov, sv. Václav       17:00
Neděle 28. 12.:  
Božanov        08:30
Broumov, P+P      10:00  
 Šonov, kaple PM            16:00       
Pondělí 29. 12.: xxxxxxxxxxxxxxx
Úterý 30. 12.      
Broumov, klášterní k.      17:00
Středa 31. 12.    
Broumov, P+P  17:00
Hvězda                              24:00
Čtvrtek 01. 01.:  
Heřmánkovice   08:30
Broumov, klášterní k.      10:00
Broumov, sv. Václav         16:00
Pátek 02. 01.:    
Broumov, P+P  15:00
Sobota 03. 01.: 
Broumov, sv. Václav 17:00
Neděle 04. 01.: 
Otovice         08:30
Broumov                    10:00
Ruprechtice                    16:00

Vánoční svátost smíření: sobota 20. 12., 
P+P, od 09:00 – 10:30 hod (2 kněží)

Předvánoční prodej knih: neděle 21. 12., 
P+P, po mši sv.

Neposkvrněné početí
 Panny Marie
8. prosince slaví po celém světě katoličtí 

věřící Slavnost Neposkvrněného početí Panny 
Marie. Dávné přesvědčení už antických křes-
ťanů prohlásil za článek víry – dogma – dnes 
již blahoslavený papež Pius IX. teprve v roce 
1854. Dodnes jsou ve Vatikánských muzeích 
ke zhlédnutí děkovné dopisy různých vládců 
z tehdejší doby, ale i prostých lidí. Není bez 
zajímavosti, že o čtyři roky později se Panna 
Maria ve francouzských Lurdech sama před-
stavuje jako Neposkvrněné početí.

Na prvním místě je potřebné uvědomit si 
pasivní charakter tohoto dogmatu. To zname-
ná, že je to Panna Maria, která je počatá bez 
stopy tzv. dědičné viny. Dle katolické věrouky 
se totiž každý člověk rodí s tzv. dědičnou vi-
nou, čili následkem za hřích prarodičů Adama 
a Evy v ráji. Ta se maže jenom u křtu. Panna 
Maria jako Matka Božího Syna musela být 
prosta jakéhokoli hříchu i v pasivním slova 
smyslu. 

Dnes dochází k záměně chápání tohoto 
článku víry. A to právě z pasivního významu 
do aktivního. Ale to už je jiné téma, které od-
kazuje na nazaretskou návštěvu archanděla 
Gabriela.

Taky se často poukazuje na podobnost  
s mytologickými pletkami řeckých bohů. Ta 
se však nachází mimo horizont biblických 
autorů. Proto je třeba Mariino početí z Ducha 
svatého umístnit do biblické linie povolání 
proroků od mateřského lůna, jak tomu např.  
u proroků Izaiáše, Jeremiáše, či sv. Jana Křti-
tele.                                               P. Martin Lanži

Vernisáž 
Tempus fugit v Praze
Již desátá vernisáž fotografické výstavy TF 

se uskutečnila v Praze v Domě národnostních 
menšin, a to v pondělí 27. 10. 2014. Účastnil 
se jí i pražský arcibiskup kardinál Dominik 
Duka, OP. Ve středu 3. prosince pak proběhla 
další vernisáž výstavy v Bruselu.  

Prodej knih a vánoční 
svátost smíření 
Předvánoční prodej knih proběhne  čtvr-

tou adventní neděli dne 21. 12. v děkanském 
kostele sv. Petra a Pavla.

S vánoční svátostí smíření je možné po-
čítat v sobotu 20. 12. dopoledne v kostele sv. 
Petra a Pavla od 9 hod.

Z broumovské 
farnosti
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Tipy Městské knihovny

(Tucet knižních novinek)
Miloslav Stingl: Vúdú, zombie, 
karnevaly
Cestopis zavádí mezi černošské obyvate-

le Latinské Ameriky a jejích ostrovů v Karibi-
ku. Líčí jejich dějiny, kulturu a přibližuje také 
tajemství vúdú, záhadu haitských zombie  
i atmosféru karnevalů. 

Claire Legrende: Pravda a láska
Románový příběh mladé ženy z Francie, 

která udiveně sleduje českou realitu prvních 
let nového tisíciletí a probouzí se do syrové-
ho světa politických intrik, milostných zrad a 
pražské zimy. 

Oriana Fallaci: Síla rozumu
Ve své kritice ideologie multikulturalis-

mu a výbojných projevů islámu italská novi-
nářka odhaluje, jak západní společnost pod-
léhá populistickým heslům. 

Arnošt Vašíček: Tajuplné objevy
Kniha známého pátrače po neobjasně-

ných jevech v přírodě i lidské historii, který 
byl i hostem naší knihovny, přibližuje např. 
hřbitovy mimozemšťanů, vetřelce na Sibiři, 
město trpaslíků či zkázu biblické Sodomy. 

Tracy Blomová: Jsem single 
a pomstím se
Suzie Millerová radí ve svém sloupku že-

nám při problémech s láskou – sama se však 
necítí o nic lépe. Po dalším nevydařeném 
vztahu se  rozhodne dát svým bývalým part-
nerům za vyučenou a začne se originálním 
způsobem mstít. 

Václav Větvička: Cestou necestou 
českou krajinou
Knižní podoba autorových pořadů v Čes-

kém rozhlase (v roce 2009 je četl i našim čte-
nářům). 

Stanislav Motl: Cesty za oponu času 
4 – Šifra Karla IV. Ztracený poklad Karlovy 
univerzity a další příběhy z blízké i vzdálené 
minulosti

Málo známé, ne zcela objasněné příběhy 
z českých dějin od středověku do 20. století. 

Paulo Coelho: Nevěra 
Zkušená novinářka si v románu náhle 

uvědomuje, že žije nudný, stereotypní život. 
Právě tehdy se po letech setkává s mužem, 
který kdysi byl její velkou láskou a nyní je 
úspěšným politikem. 

Michael Weber: Zpověď inkvizitora
Ponurý příběh se odehrává na pozadí 

šumpersko-losinských čarodějnických pro-
cesů v 17. století. Zpověď přísedícího, který 
přičichl k moci a zradil sebe i své přátele.  

Jo Nesbo: Přízrak
Detektiv Harry Hole vyšetřuje vraždu, 

jež se udála v drogovém prostředí norského 
hlavního města. 

Jiří Hájíček: Vzpomínky na jednu 
vesnickou tancovačku
Dějištěm povídek v knize je jihočeský ven-

kov. Většina příběhů líčí všednodenní události, 
někdy jde víc o zachycení atmosféry a nálady, 
jindy o záznam životního pocitu či zkušenosti. 

Charlotte Lyneová: Glencoe
Poutavý román ze Skotska 17. století. Bala-

dický příběh o lásce a nenávisti, věrnosti a zra-
dě, líčí řevnivost mezi dvěma rody, jež vedla až 
k tragédii, jež v paměti Skotů přežívá dodnes. 

Internetový katalog knihovny a další in-
formace, včetně kompletního seznamu měsíč-
ních novinek, najdete adrese http://knihovna.
broumov-mesto.cz.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA JE OTEVŘE-
NA: pondělí až čtvrtek od 8 do 17 hodin, v úte-
rý až do 18 hodin, v sobotu od 8.30 do 10.30. 

Dětské oddělení pondělí, středa a pátek 
od 12.30 do 15.30, ve středu až do 16.30.

Tel. 491 523 719, e-mail: pujcovna@
broumov.net. 

Knihovna mezi svátky 
Mimo sváteční dny bude knihovna otevřena normálně. Pouze v úterý 23. a 30. prosince 

bude otevřeno jen do 17 hodin, ve středu 31. prosince pak pouze do 15 hodin. V sobotu 27. 
prosince bude otevřeno normálně. 

Dětské oddělení bude o prázdninách otevřeno v příslušné dny dopoledne od 8 do 12 
hodin. Děti však mohou do dětské knihovny přijít kdykoli, když bude otevřeno oddělení 
pro dospělé.

Knižní žeň broumovských 
Dnů poezie

Stejně jako v předchozích letech, i konání 
letošních, patnáctých Dnů poezie v Broumově 
provázelo vydání několika básnických publi-
kací. Tradiční sborník prací zúčastněných au-
torů nese tentokrát název Údolí slov. Čtenáři  
v něm najdou verše téměř šesti desítek českých 
a polských literátů. Většina básní polských au-
torů je přitom otištěna v originále, jen některé 
doprovází překlad Věry Kopecké, jež sborník  
k vydání připravila. 

Jak již bylo v minulém čísle Broumovských 
novin uvedeno, prologem k letošním Dnům po-
ezie byl večer s polskoukrajinským básníkem 
Aleksanderem Gordonem v Městské knihovně. 
Výbor z jeho tvorby do češtiny přeložila a pod 
názvem Zámek poezie vlastním nákladem vy-
dala Věra Kopecká. 

Ta je také editorkou nevšedního svazku 
Poutníci krajinami poezie. Během Dnů poe-
zie, ale i při dalších setkáních básníků, a také 
malířů a fotografů, u nás i v Polsku, vytvořila 
Věra Kopecká množství fotografických portré-
tů jejich účastníků. V knize, již vydala vlastním 
nákladem, objeví čtenáři u těchto snímků ver-
še, které zobrazeným básníkům a malířům vě-
novali jejich přátelé během tvůrčích dílen Dnů 
poezie v letech 2012 a 2013. Zařazené básně 
jsou v publikaci v české i polské verzi; překlady 
polských veršů do češtiny pořídila sama Věra 
Kopecká, české a slovenské verše do polštiny 
přebásnil Antoni Matuszkiewicz.       

    (mei)

Kniha i výstava 
o benediktýnském řádu

Od 7. listopadu letošního roku až do 15. 
března 2015 probíhá ve Valdštejnské jízdárně 
v Praze výstava „Otevři zahradu rajskou – Be-
nediktini v srdci Evropy 800-1300“. Rozsáhlá 
expozice připomíná význam benediktýnů pro 
vytváření kultury středověké Evropy. Shro-
mážděno je tu množství originálů i faksimilií 
unikátních uměleckých památek z Čech a dal-
ších šesti zemí – výrobky uměleckých řemesel, 
sochy, fragmenty architektury, ale zejména 
iluminované rukopisné knihy. Páteř expozice 
tvoří procházka po různých částech středově-
kého kláštera – od brány, přes kuchyň, refek-
tář, kostel a další až ke klášternímu hřbitovu. 

Na ochoze jízdárny, v části věnované dal-
šímu životu klášterů, najdeme i dvě zobrazení 
kláštera v Broumově. Především je to známý 
mědiryt – autorem jeho kresebné předlohy je 
pražský kreslíř a geometr Jan Josef Dietzler –  
jenž zobrazuje poněkud idealizovaný pohled 
na klášter a jeho zahradu z přelomu 30.a 40. 
let  18. století. K vidění je také mědiryt univer-
zitní teze budoucího opata Otmara Zinkeho, 
jež ohlašuje úspěšné zakončení jeho studia 
filozofie, a jež je oslavou opata Tomáše Sar-
toria. Autorem kresby je Jan Jakub Stevens ze 
Steinfelsu, týž, který vytvořil fresky v našem 
klášterním kostele. Zobrazeny jsou zde mimo 
jiné některé kostely v Broumově a okolí ještě 
před jejich dientzenhoferovskou přestavbou. 
Obě vystavené rytiny jsou i součástí expozi-
ce Muzea Broumovska. V předsálí výstavy 
ve Valdštejnské jízdárně lze spatřit i plakát 
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zvoucí na výstavu Via benedictina, věnova-
nou historii benediktýnů na Broumovsku, do 
břevnovského kláštera a jako suvenýr je zde 
možné zakoupit i pivo Opat. 

Na tiskové konferenci před zahájením 
výstavy představil profesor Jiří Kuthan, náš 
přední znalec středověkého umění, svou no-
vou knihu s názvem Benediktinské kláštery 
střední Evropy a jejich architektura (vydala 
Universita Karlova v Praze, Katolická teo-
logická fakulta, Ústav dějin křesťanského 
umění v NLN, s. r. o., Nakladatelství Lidové 
noviny, edice Historia et historia artium vol. 
XVIII, 360 s.). Kniha se s uvedenou výstavou 
skvěle doplňuje. Autor líčí principy výstavby 
benediktinských sídel a přibližuje pak slavné 
kláštery v německy mluvících zemích, jako 
jsou St. Galén, Reichenau či Fulda, a také 
kláštery polské, slezské a uherské. Časově je 
přitom omezena obdobím do 13., případně 
raného 14. století.   

V kapitole Stavby benediktinských klášte-
rů v Čechách a na Moravě najdeme i zmínky o 
budovách klášterů v Broumově a v Polici nad 
Metují. Kostel polického kláštera přitom při-
bližuje i několik vyobrazení a autor zvlášť upo-
zorňuje na náročně utvářený vstupní portál. U 
broumovského kláštera mj,. uvádí, že ačkoli 
byl v baroku výrazně přestavěn, jeho gotické 
jádro zůstalo zachováno. 

   Jan Meier                          

Návštěvníci Městské knihovny  
v Broumově mohou v její 
čítárně zhlédnout výstavu 
Zdzisława Szpaka z polského 
Boguszówa-Gorc. Amatérský 
výtvarník (1955) zde 
představuje své lyrické pastely, 
akvarely s pohledy na místa, 
jež jsou mu blízká a důvěrně 
známá (Boguszow či Valbřich) 
i grafiku. Nechybí ani ukázka 
poněkud černého kresleného 
humoru. Výstava potrvá do 
9. ledna 2015.     

                     foto Josef Pavlů

Flétnistka 
Jana Jarkovská 
opět vystoupí 
na Broumovsku 

Flétnistka Jana Jarkovská (nar. 1983  
v Jaroměři) není zdejšímu publiku neznámá. 
Absolventka magisterského studia na HAMU 
(absolvovala v roce 2013 ve třídě prof. Jiřího 
Válka; za učitele, který se o ni nejvíc zaslou-
žil, však sama považuje Jana Riedlbaucha  
z Pražské konzervatoře) vystoupila už v dív-
čích letech ve výstavní síni Staré radnice  
v Broumově, v roce 2008 v kreslírně klášterní-
ho gymnázia, nejvíc však zaujala při koncertu 
festivalu Za poklady Broumovska ve vižňov-
ském kostele před třemi lety.

Zúčastnila se řady hudebních soutěží. 
Zvítězila například v celostátní soutěži kon-
zervatoří. V roce 2009 se představila na me-
zinárodní soutěži Pražského jara a od roku 
2012 sklízí úspěchy v duu s klavíristou Bohu-
mírem Stehlíkem. Jsou držiteli prvních cen  
z mezinárodních soutěží v italském Chieri či 
v Paříži, třetí ceny si odvezli z Turína a Vero-
ny. Jana mimo jiné studovala též na milánské 
konzervatoři, kde následně působila jako od-
borná asistentka. Od loňského roku je stu-
dentkou postgraduálního programu na Krá-

lovské hudební akademii ve Stockholmu a od 
podzimu zároveň studuje doktorský program 
na HAMU v Praze.

Mladá umělkyně má k Broumovsku vře-
lý vztah. Její matka MUDr. Alena Jarkovská, 
rozená Kostelecká, pochází z Broumova, otec 
Ing. Jiří Jarkovský z Vižňova, oba v roce 1973 
maturovali na zdejším gymnáziu. Zejména 
Vižňov se časem stal druhým domovem i pro 
jejich dcery. Nelze přitom nezmínit trvalý zá-
jem, který rodina Jarkovských projevuje o viž-
ňovský kostel sv. Anny a jeho nezbytné opravy.

Mezi akce, jejichž výtěžek bude věnován 
na zlepšení stavu této chátrající památky, 
bude patřit i vánoční koncert v Centru Walzel 
v Meziměstí. S flétnistkou při něm vystoupí 

zpěvačky Hana a Iva Hlaváčkovy a klavíristé 
Jakub Jirásek a Bohumír Stehlík, s nímž Jana 
Jarkovská tvoří už zmíněné Duo du Rêve. 
Koncert se bude konat v pondělí 29. prosin-
ce od 18 hodin a zazní při něm skladby J. S. 
Bacha, A. Dvořáka, F. X. Thuriho, J. J. Ryby  
a dalších autorů.

Na Janu Jarkovskou s Bohumírem Steh-
líkem, tedy Duo du Rêve, se však můžeme 
naladit už týden před Vánoci. Český rozhlas 
Vltava ve středu 17. prosince, v rámci pořadu 
Studio Live, od 20 hodin přímo odvysílá jejich 
koncert v rozhlasovém studiu. Vyslechnout 
ho můžeme prostřednictvím stránek Českého 
rozhlasu i na internetu.                              (mei) 

Jana Jarkovská s Bohumírem Stehlíkem - Duo du Rêve                                       foto Jan Flieger

 Zdzisław Szpak 
    Obrazy, kresby 
     a grafika
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Kříž na hrobě Dr. Eduarda Langera 
na broumovském hřbitově

Langerův časopis Deutsche Volkskunde 
aus dem östlichen Böhmen (Německý 
národopis východních Čech).

Výročí dvou broumovských osobností Maurus Teuber uprostřed zakládajících čle-
nů zpěváckého a hudebního spolku Orpheus

Před dvěma sty lety, 14. prosince 1814 se  
v Broumově narodila vynikající osobnost ve-
řejného broumovského života

 Maurus Teuber
V roce 1836 byl přijat do broumovského 

soukenického cechu jako soukenický mistr. 
Ve svém řemesle byl úspěšný, takže od šede-
sátých let mohl žít již jen jako zámožný sou-
kromník a majitel realit.

V prvních obecních volbách v září 1850 
byl zvolen prvním starostou města Broumova 
a v roce 1861 byl zvolen podruhé. Po čtrnácti-
leté záslužné činnosti pro město rezignoval 
na svou funkci a věnoval se již jen spolkovému 
a kulturnímu životu ve městě.

Již jako starosta se zasloužil o městské 
divadlo a později byl jedním ze zakladatelů  
nejstaršího a nejvýznamnějšího kulturního 
spolku ve městě -  pěveckého spolku Orphe-
heus.  Od roku 1864 byl také jeho prvním 
ředitelem. Současně byl předním členem 
spolku broumovských ostrostřelců a autorem 
ostrostřelecké kroniky.    Zemřel 5. října 1871.

Před sto lety, v roce 1914 v Broumově ze-
mřel  politik, kulturní a vlastivědný pracov-
ník, broumovský advokát, manžel Johanny 
Schrollové, dědičky textilní firmy Benedikta 
Schrolla synové,

Dr. Eduard Langer
Narodil se v roce  1852 v Rokytnici  

v Orlických horách. Svou právnickou a poli-
tickou kariéru zahájil jako sekretář v advokát-
ní kanceláři známého vůdce českých Němců 
Dr. Franze Schmeykala. V letech 1892 - 1896 
byl poslancem zemského sněmu. Stal se spo-
luzakladatelem několika německých spolků,  
v roce 1894 založil Bund der Deutschen Ost-
böhmens.

V roce 1897 ukončil svou advokátskou 
praxi a věnoval se vedení firmy po svém ze-
mřelém tchánovi, broumovském podnikateli  
Josefu Schrollovi.

Během let na přelomu 19. a 20. století 
vybudoval rozsáhlou sbírku archiválií, ruko-
pisů, prvotisků a starých tisků. V roce  1938 
byla jeho knihovna odhadnuta na více než půl 
milionu korun. Významné byly i jeho vlasti-
vědné sbírky.

Po roce 1945 byla celá pozůstalost po 
Eduardu Langerovi  konfiskována a v roce 
1949 ji pověřenec Národní kulturní komise 
odvezl do Prahy. 

Torza písemné pozůstalosti po Dr. Lan-
gerovi jsou uložena  v Okresním archivu  
v Náchodě a v Památníku národního písem-
nictví.                                               M. Otte
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K historii kaple  
a hostince na Hvězdě

Alois Jirásek ve svých Pamětech k histo-
rii stavby chaty „v alpském stylu“ na hřebeni 
Stěn napsal: 

Mezi námi studenty se povídalo, že 
když prelát Rotter, syn chudého krejčího  
v Broumově, byl ještě studentem a chodíval 
z vyšších studií, snad z Prahy, domů od Po-
lice tady stezníkem pres hory, že tu, odpo-
čívaje jednou u kaple, řekl svým kolegům: 
„Až budu prelátem, dám tu vystavět hos-
podu, aby pocestní měli kde se občerstvit 
a si odpočinout, kde by se za bouře mohli 
schovat.“ A chudý krejčovský synek stal se 
prelátem klášterů břevnovského, broumov-
ského a polického, pánem několikera panství  
a dal skutečně vystavět tu poblíže osamělé 
kaple myslivnu a hospodu zároveň.

Je možné, že Jiráskův výklad původu ná-
padu postavit hospodu na tomto opuštěném 
místě není jen pouhá dodatečně vymyšlená 
pověst. V každém případě však  J. N. Rotter 
se splněním svého slibu nepospíchal a hospo-
du „pro radost pocestných“ nechal postavit 
až po dvaceti letech od skončení vysokoškol-
ských studií a deset let po zvolení opatem. 

K tomu, aby mohla být hospoda otevře-
na, nestačil běžný provoz na obtížně schůdné 
stezce přes Stěny. Musely se změnit podmín-
ky po polovině století a především musel na-
stat rychlý rozvoj „horské“ turistiky. 

Rozhodujícím podnětem se ale stal až 
opatův záměr obnovit opuštěnou hvězdec-
kou kapli. Důvody, které ho přiměly k tomuto 
kroku, uvedl opat Johann Nepomuk Rotter  
v dopise, v němž 16. února 1855 požádal krá-
lovéhradeckou biskupskou konsistoř o sou-
hlas s jejím vysvěcením:

Veledůstojná biskupská konsistoři!
Broumovský opat Othmarus Zink v roce 

1733 v polickém farním obvodu na hřebeni tzv. 
Hejšovinského pohoří (Heuscheuergebirge), 
které odděluje broumovskou krajinu od polic-
kého okresu, vystavěl kapli a 5. srpna téhož 
roku ji na počest svaté Marie Matky Boží pod 
mystickým pojmenováním „Stella matutina“ 
(Hvězda jitřní) vysvětil. Tato kaple stojí na vel-
ké, do výšky strmící skále, přibližně 1500 stop 
nad mořskou hladinou. Je z celého kraje zdale-
ka viditelná a je v okolí nazývaná „Mariánskou 
hvězdou“ (Marienstern), nebo prostě kaplí na 
Hvězdě (Sternkirchel). 

 Tato památná posvátná stavba na pěšině 
vedoucí z Police do Broumova slouží pocestným 
jako místo odpočinku a nejeden z nich tady  
k poctě blahoslavené Panně Marii svůj zbožný 
dar odevzdá a leckdo odtud rád vyšle modlitbu 
k nebesům, protože tichá lesní samota, velkole-
pá skalnatá příroda a líbezná, kouzelná vyhlíd-
ka na broumovskou krajinu každou nezaujatou 

mysl zaujme a přímo ke zbožnosti vybízí.   
Podle stále zachovávané tradice byla  

v kapli každoročně vždy 5. srpna sloužena 
slavnostní velká mše s kázáním.  Jinak tady 
broumovští a poličtí řádoví kněží občas slou-
žili mši svatou, při níž jim přisluhoval vedle  
v malém domku žijící služebník kaple. Když 
byl roku 1786 polický benediktinský konvent 
zrušen a sloučen s broumovským konventem, 
padla také tato kaple za oběť poblouznění 
doby. Náboženským fondem byla prodána 
za 70 zl. jednomu polickému měšťanu. Ten si  
z kaple odvezl železné dveře, okenní mříže  
a kamenné desky z podlahy a otevřenou budovu 
ponechal působení přírodních živlů, takže se  
z ní během desetiletí stala ruina.

Přáním nejoddaněji podepsaného bylo od-
vrácení úplného zániku tohoto symbolu zbož-
nosti jeho předchůdce. Také žádosti okolních 
obyvatel vedly podepsaného již před několika 
lety k tomu, že se s dědici majitele posadil  
k vyjednávání, aby kapli převedl do vlastnictví 
broumovského kláštera, na jehož lesním po-
zemku ostatně také stojí. Tento úmysl se poda-
řilo uskutečnit za cenu uhrazení dluhů dědiců 
ve výši 250 zlatých. V roce 1853 dal podepsaný 
celou kapli obnovit, v uplynulém roce připravil 
k instalaci oltář a vnitřní zařízení a doufá, že 
v příštím létě kapli jejímu původnímu určení 
vrátí a 5. srpna vysvětí, což u věřících v okolí již 
nyní velkou radost vzbuzuje. 

V souvislosti s obnovou kaple a stavbou 
hostince napsal v květnu 1854 nezaměstna-
ný lesník Edmund Mengemann opatovi J. N. 
Rotterovi dopis:

 U kaple Panny Marie na Hvězdě má být 
letos postaven dům, který má být za nájemné, 
stanovené samotnou opatskou Milostí a určené 
do pokladny polického panství, již v roce 1855 
propachtován. Nájemce má mít právo výčepu  
a má provozovat hostinskou živnost, ale má 

také tamější polesí jako hajný hlídat a v Mari-
ánské kapli vykonávat službu kostelníka. Níže 
podepsaný je připraven tyto závazky svědomitě 
s boží pomocí vykonávat, jestliže bude již v roce 
1855 milostivě přijat. Svou poníženou prosbu 
se odvažuje podpořit následujícími důvody:

1) Nejponíženější podepsaný je připraven  
z domu na Hvězdě (Sternhausgebaude) Vaší 
Veledůstojností a Milostí laskavě ustanovené 
nájemné odvádět a pro tuto přesnou a závaz-
nou platbu podle Vašnostina přání také usta-
novit ručitele, a to bez prodlení. 

2) Svou zvláštní pozornost zaměří na udr-
žování a čistotu kaple a domu na Hvězdě 

3) Přicházející tam hosté se setkají s nále-
žitou pozorností a ochotou a budou obslouženi 
dobrým pivem odebraným z polického vrch-
nostenského pivovaru a dále při manželčině 
kuchařském umění a jí vlastních znalostech 
jim budou předkládány čistě upravené pokrmy 
za pokud možno nízké ceny, a bude tak tomuto 
domu zjednána jen všeobecně dobrá pověst.   

4) Uctivě podepsaný chce se vynasnažit 
provést od Vaší Velebnosti a Milosti popřípadě 
požadovanou výsadbu stromů, ale pod vede-
ním vrchnostenského zahradníka také zajistí 
výsadbu zahradních květin a potřebnou péči  
o ně a vůbec bude se starat, pokud to okolnosti 
dovolí, o co možná pěkný vzhled tohoto místa.

5) Nejponíženěji podepsaný se zavazuje za-
stávat službu kostelníka v kapli, jakož i

6) dohlížet na nejblíže položené polesí po-
dle nejvyšších požadavků, všechny zpozorova-
né nedostatky věrně dávat na vědomí přísluš-
ným místům, a 

7) když budou skalní partie v budoucnosti 
po založení pěšiny v tamějších skalách otevře-
ny, vést a dohlížet na práce s tím spojené a k do-
sažení potřebných skalních partií své znalosti 
neustále vynakládat;  konečně

8) troufá si nejponíženěji podepsaný po-
dotknout, že se těší zdravé fyzické konstituci, je 
53 let stár a je otcem šesti nezaopatřených dětí. 

Hostinec a kaple na Hvězdě na obrázku broumovského litografa Theodora Böhma. Prosto-
ra před hostincem a kaplí měla tehdy klášterním zahradníkem navrženou parkovou úpravu, 
dnes je toto turisticky atraktivní místo zanedbáno a zarůstá náletem stromů a keřů.
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Na panství Dolní Teplice sloužil sedm roků jako 
lesní adjunkt a právě tak dlouho jako revírník. 
Když pan hrabě Rumerskirch tento statek kou-
pil a převzal a svěřil svůj lesní majetek pod do-
zor zcela prostému hajnému ze Starých Buků, 
byl podepsaný nucen do osmnácti týdnů místo 
opustit. Od té doby se bídně živí jako výpomoc-
ný písař a je nucen hledat sepisování rozmani-
tých měřických náčrtů a elaborátů. Ale o tom 
všem a o mé bezúhonné pověsti mohu na přání 
Vaší Velebnosti a Milosti předložit k nahlédnu-
tí věrohodná svědectví. 

Lesníkem Mengemannem vyjmenované 
povinnosti nájemce hostince na Hvězdě se  
podařilo uvést  do běžného provozu pravdě-
podobně již  v  roce 1855. Pouze  zpřístupnění 
celé vrcholové stezky od Hvězdy až  na hranici 
s Kladskem  broumovský Gebirgsverein rea-
lizoval až v roce 1889, a ještě později prosadil 
její prodloužení až na Hejšovinu. To již turisty 
po stezce vodil pro tento účel určený průvod-
ce, kterému se platil jeden krejcar za osobu.                                                               

M. Otte
                                                        

Drobná grafika  A. Süssmutha z Vratislavi , 
zobrazující Pannu Marií z Hvězdy. Obrá-
zek byl určen jako upomínka na každoroční 
hvězdecké poutě 5. srpna.

Poznámka k článku o nově odkrytých 
nástěnných  malbách v klášteře
 
V článku pánů Víška a Zemana v minulém čísle Broumovských novin podle mého názoru 

chybí to podstatné a sice, že všechny zmíněné nástěnné malby tvoří výzdobu sálu bývalého kláš-
terního divadla, že byly namalovány v roce 1764 a jejich autorem je pražský malíř Josef Hager 
(1726-1781). 

Fresky v divadelním sále nebyly zakryty,  jak je v článku chybně uvedeno, až v minulém re-
žimu. Tak jako téměř všechny nástěnné malby v obytných místnostech kláštera a v opatství byly 
zamalovány nebo přemalbami poškozeny již ve druhé polovině 19. století. Rozvody elektric-
kého proudu byly prováděny bez ohledu na tyto zamalované fresky již před druhou světovou 
válkou. Tak byla na konci třicátých let při instalaci druhého hracího pultu k varhanám zničena 
spodní část gotické fresky Klanění tří králů ve zvonici klášterního kostela.

O existenci zamalovaných fresek neměli poslední členové broumovského konventu ani 
tušení. Řádový historik Dr. Beda Franz Menzel,  autor publikací o stavební historii kláštera  
a jeho umělecké výzdoby, byl na začátku 90. let překvapen jak nově odkrytou nástěnnou deko-
rací v divadelním sále a torzy fresek  v prostorách opatství, tak především odkrytou a zrestauro-
vanou velkou freskou Klanění ve zvonici.

Veduta severní části Broumova a jeho blízkého okolí na jedné stěně divadelního sálu zob-
razuje také náznak ležení  armády generála Laudona na návrších nad Hejtmánkovicemi a Jetři-
chovem v roce 1761. Freska nebyla jako jediná zamalovaná, protože byla již ve druhé polovině 
19. století zakryta velkou skříní. 

Motivy ze sedmileté války nejsou dokladem „reflexí po dlouhé době“, nebyly totiž realizová-
ny až po josefínských reformách, ale byly provedeny jako součást obnovy kláštera postiženého 
požárem během sedmileté války, a to již rok po jejím ukončení. 

Divadelní sál s nově odkrytými freskami je vedle několika zachovalých rukopisů původních 
divadelních her jedinou upomínkou na slavnou dobu broumovského barokního divadla, v němž 
studenti klášterní školy vystupovali  v představeních, jejichž autory a režiséry byli gymnaziální 
profesoři. 

Nově odkryté nástěnné malby v divadelním sále jsou  významným příspěvkem k po-
znání původní výzdoby interiérů kláštera. Jistě si zaslouží odpovídající a věrohodný výklad   
i časové a autorské určení.                                                                                                                          M. Otte

Výživná večeře  po broumovsku
Nalezl jsem na zemi před klášterní bránou účtenku z Lidlu, kterou kdosi vytrousil.  

A když už jsem se kvůli tomu ohnul, neodolal jsem a nahlédnul, co si dotyčný neznámý 
gurmán zakoupil. Mohu zde takto dát k dobru jeho recept na výživnou a přitom lacinou 
večeři:  Takže pět rohlíků a páteční bulvární deník Blesk! Jednoduché, příprava „bles-
ková“, přijde to bratru na pouhých 23 Kč a člověka to přitom zasytí až k prasknutí.   
Co myslíte, je to Paulus nebo Ihnačák?                                                                              K. Franze

Náš tip: Ještě hutnější a přitom o 6 Kč lacinější je varianta 5x rohlík + Broumovské 
noviny = s námi ušetříte!
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Při nedávném otevření nového autobu-
sového terminálu v Náchodě byla odhalena 
i pískovcová deska s údajným otiskem bot 
slavného českého génia Járy Cimrmana. Tuto 
stopu zde prý zanechal při nekonečném čeká-
ní na vlak cestou na severní pól, tak alespoň 
věří v Náchodě. Ovšem věří mylně a nic jim 
nepomůže, že jim pamětní destičku u otis-
ku posvětil sám velký cimrmanolog a ovšem  
i důvěřivec Miloň Čepelka.

My příznivci vídeňského profesora a opo-
zičního cimrmanologa Ericha Fiedlera zná-
me pravdu, otisk bot je ve skutečnosti dílem 
broumovského rodáka Wilfrieda Birkeho.  
A jestliže náchodští občané nyní při otevření 
nového nádraží volali „Ať žije Birke!“, pak ne-
provolávali slávu současnému starostovi Ná-
choda Janu Birkemu, jak se tento domníval, 
nýbrž právě sice již zemřelému, ale v myslích 
mnoha Nachoďanů stále živému Wilfriedu 
Birkemu, vzoru věrné vytrvalosti.

Jak to tedy doopravdy bylo? Jára Cimr-
man ono památné úterý někdy kolem roku 
1907 na vlakový přípoj v Náchodě skutečně 
čekal, ovšem zdaleka ne tak dlouho, aby zde 
pořídil zanechat trvalý otisk. Po krátké chví-
li se totiž na perónu dal do hovoru s mladým 
mužem, který se mu představil jako Wilfried 
Birke, trenér broumovského fotbalového 
mančaftu 1. FK Braunau (Erste Fußballklub 
Braunau). Vzápětí se Cimrmanovi svěřil, že 
už si se svými svěřenci zkrátka neví rady, pro-
hrávají prý jeden mač za druhým. Na zítřejší 
utkání o záchranu v sudetské lize by to prý 
chtělo přijít s nějakým novým herním systé-
mem.

Cimrman, jehož průkopnicky neotřelé 
fotbalové taktiky se do té doby nesetkávaly 
s pochopením, zavětřil svou šanci. Rázem 
odložil svůj původní cíl dobýt severní pól  
a učinil Birkemu nabídku: „Podívejte, támhle 
za chvíli odjíždí vlak na Broumov, když mi zde 
do zítřka postojíte a pohlídáte tu mou polární 
bagáž, tak já ten klíčový zápas za vás odkouču-
ju, výhrou buďte si jist.“ Oba si radostně plácli 
a za oboustranného zvolání „Bis Morgen! - 
Tak zítra!“, nastoupil Cimrman do lokálky na 
Broumov a Birke zaujal své místo u batožiny 
na peróně.

Když na druhý den pod Cimrmanovou 
trenérskou taktovkou nastoupilo mužstvo 1. 
FK Braunau na trávník, byli jak fanoušci, tak 
hlavně soupeř vskutku dokonale zaskočeni 
převratným rozestavěním broumovských. 
Cimrman totiž místo obvyklého herního sys-
tému 4-4-2, nebo třeba 4-2-4 (pro neznalce: 
čtyři obránci, dva záložníci a čtyři útočníci), 
nasadil zcela ohromující systém 10. Fun-
govalo to - jinak si ostatně u Cimrmana ani 
představit nelze - naprosto geniálně. Systém 
spočíval v tom, že všichni hráči se postaví ke 

středové čáře do řady, držíce se na rozpaže-
ných rukách navzájem za ramena, přičemž 
– pozor!, v tom právě spočívá ta genialita –  
v tomto postoji setrvají po celou dobu zápasu. 
Vytvářejí tak v podstatě dokonale neprostup-
nou hradbu, kdy pokrytí hřiště v celé jeho šíři 
zajišťují drobnými koordinovanými svižnými 
poskoky dle potřeby k pravé či levé lajně. Zů-
stávají přitom stále čelně k soupeři a pouze 
kolena jednotně vytáčejí ve směru pohybu 
řady. Díky tomu systém vešel do fotbalových 
análů pod názvem „broumovský balet“, když 
původní Cimrmanovo označení „husitská vo-
zová hradba“ nešlo broumovským Němcům 
příliš pod vousy.

Pro své vysoké nároky na dokonalou sou-
hru, železnou disciplínu a nutno ovšem říci 
i pro jistou diváckou nezáživnost se tento 
Cimrmanův systém v současnosti sice již ne-
praktikuje, dodnes se však někteří fotbalisté 
před zahájením zápasů při hraní státních hy-
men staví do řady a drží se navzájem kolem 
ramen, čímž se snaží v soupeři vzbudit pani-
ku a vyděsit ho představou, že se chystají hrát 
„broumovský balet“. A stopu Cimrmanova 
herního systému lze nalézt ještě u jedné věci: 
Tehdejší slavný vítězný zápas 1. FK Braunau 
sledoval i jistý truhlář Georg Holzbein a za-
ujal ho natolik, že se rozhodl sestrojit si pro 
zábavu malý dřevěný model, na němž by šla 
Cimrmanem použitá taktika demonstrovat. 
Tento model pak neustále vylepšoval a před-
váděl ho po místních hostincích, až se z toho 
stala na Broumovsku oblíbená stolní hra, po-
sléze celosvětově rozšířená a známá dnes pod 
názvem stolní fotbal.

Cimrmanův úspěch byl tehdy v Brou-
mově neskutečný, jak se dovídáme z jím 
samým psané pohlednice, kterou zaslal své-
mu tehdejšímu příteli Máslovi do Náchoda. 
Píše v ní: „Včera to tu byl prvotřídní fotba-
lový sukces, Broumováci jsou fantastičtí, do-
slova mě tu na rukách nosí. Asi si svůj pobyt 
zde trochu prodloužím, výpravu na severní 
pól odkládám, a proto Tě prosím, milý příte-
li, zajdi tam u vás na nádraží, vyhledej tam 
jistého Birkeho z Broumova a vyřiď mu, ať tu 
mou celou polární bagáž rozprodá a strže-
ný obnos ať si ponechá za svou ochotu. Je tu 
opravdu nádherně, za chvíli vyrážím do kopců, 
chystám se do pruského Slezska na Hejšovinu  
a pak bych ještě rád krátce juknul do přilehlých 
Bludných skal. Jára.“ – To je mimochodem 
poslední ověřitelná zpráva o Cimrmanovi, 
veškeré zmínky o jeho pozdějším výskytu  
v Liptákově či jinde už jsou pouhými zkazka-
mi.

Zmíněná dopisnice však Máslovi do Ná-
choda nikdy nedorazila. Tehdejší broumov-
ský poštovní úředník patřil zjevně mezi ty 
fotbalové fanoušky, kteří se po slavném ví-

tězství zpili do němoty, a následující den mu 
v důsledku kocoviny Cimrmanem podaný 
lístek zapadl pod přepážku, kde byl objeven 
teprve nedávno. Birke tak Cimrmanova ná-
vratu vyčkával na náchodském perónu mar-
ně, leč s typickou německou buldočí vytrva-
lostí. Důlek, který je v náchodské nádražní 
desce patrný hned vedle otisku stop, není od 
Cimrmanova polárního cepínu, jak se někteří 
Náchodští mylně domnívají, nýbrž je rovněž 
Birkeho dílem. Birke totiž zhruba po třech 
letech neúspěšného čekání na Cimrmana po-
čal lehce nervózně poklepávat svou špacírkou 
o perón. A proklepal tam takto celou první 
válku, první republiku i válku druhou. Není 
známo, jak řešil stravování, osobní hygienu  
a další záležitosti, ale v Náchodě se například 
traduje, že zde s několika ženami čekajícími 
na vlak postupně pořídil zplodit i blíže neur-
čený počet potomků, aniž by se přitom hnul 
z místa.

Až někdy na podzim roku 1945 se jeho 
„Grüß Gott!“, kterým tehdy již stařec s vousy 
až na zem na peróně odpovídal na pozdravy 
kolemjdoucích, stalo nežádoucí. Byl zařazen 
do odsunu společně se svými krajany. Marně 
se bránil, že se na československém národu 
nemohl nijak provinit, neboť zde nehnutě 
stojí už zhruba od roku 1907. Když byl veden  
k vlaku, marně volal: „Ich warte hier an Herrn 
Zimmermann!!!“ Dostalo se mu pouze odpo-
vědi: „Ten tvůj Cimrman už je dávno v Rajchu 
a tebe teď naložíme a pošupajdíš za ním!“ Tak 
zmizel Birke z Náchoda, ovšem, že by se vy-
tratil zcela beze stopy, nelze rozhodně říci.  
A Cimrmanova polární batožina, s níž byl Bir-
ke odsunut, je dnes součástí muzejní expozice 
Sudetoněmeckého muzea v Norimberku, kde 
demonstruje, jak málo si toho sebou sudetští 
Němci mohli vzít.                       Karel Franze

(Pozn. redakce - Můžeme o tom polemi-
zovat, můžeme o tom vést spory, ale to je asi 
vše, co s tím můžeme dělat. Tato úvaha byla 
napsána u příležitosti výstavy Stále živá his-
torie broumovského fotbalu.)

Mužstvo 1. FK Braunau po památném 
vítězném mači. Hlavní strůjce vítězství Jára 
Cimrman v roli jednorázového trenéra stojí 
typicky skromně zcela vzadu, zcela vlevo, 
zastíněn fotbalovým levým bekem Fritzem 
Beckem.

Stopa Járy Cimrmana v broumovském fotbale 
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DDM Ulita 
přeje všem svým návštěvníkům, spolupra-

covníkům a přátelům zdraví a hodně volného 
času v novém roce 2015.

PODĚKOVÁNÍ
Rádi bychom touto cestou poděkova-

li všem návštěvníkům, spolupracovníkům  
a podporovatelům za přízeň v pomalu již 
končícím letošním roce. Bez zájmu a nadšení 
těch, kteří s Ulitou spolupracují, a bez zájmu 
a přízně všech, kteří do Ulity chodí, by naše 
práce neměla smysl. Děkujeme. 

REKONSTRUKCE
Po dlouhých peripetiích se stavební fir-

mou F-stav, která pozdržela rekonstrukci naší 
Ulity o dlouhé měsíce, nás nyní těší nasazené 
vysoké pracovní tempo nové stavební firmy  
Stavby Myška z Teplic nad Metují. Díky této 
změně si ještě v tomto roce DDM Ulita moh-
la konečně dopřát dlouho očekávaný „ nový 
kabát“, a rekonstrukce tak pokročila do závě-
rečné etapy. Děkujeme všem návštěvníkům za 
velkou dávku tolerance a trpělivosti, bez které 
by naše činnost s vámi a pro vás nebyla mož-
ná. 

O NAŠÍ ČINNOSTI
Možná, že nevíte, že Ulita v uplynulém 

školním roce zajistila činnost ve více jak 80 
zájmových kroužcích, připravila téměř 300 
příležitostných akcí a zapojila se do mnoha 
projektů v našem městě. Chcete-li se dově-
dět více podrobností, přečtěte si naši výroční 
zprávu na www.ulita.org

POZVÁNKY NA PROSINEC
Chcete-li přijít na prosincové akce Uli-

ty, Centra pro rodinu nebo KLUBU ROK, 
pozvánky najdete také na našich webových 
stránkách nebo na Facebooku…nebo přijďte 
osobně:

Ve středu 10.12. na relaxaci při tibetských 
miskách s Watrem Erberem v 18.00 v klubu 
ROK 

V sobotu 13.12. do Otevřeného atelieru 
vyrábět papírové BETLÉMY v 15.00 také  
v klubu ROK

V sobotu 20.12. na VÁNOČNÍ HERNÍ 
DEN v klubu ROK  od 15.hodin.

Také můžete navštívit prodejní výstavu 
enkaustických obrázků Miloslavy Šilhánové 
a Ivany Šulcové v galerii klubu ROK každý čt, 
pá a sobotu mezi 16.-20.hod. 

A ještě MŮŽETE SOUTĚŽIT o hodnotné 
ceny…

 PŘINESTE do Ulity  STARÝ MOBIL 
NEBO JINÝ ELEKTROSPOTŘEBIČ A ZA-
PIŠTE SE DO SLOSOVÁNÍ O HODNOTNÉ 
CENY. Dárek v podobě tabletu nebo nového 
telefonu jistě potěší…

Více o soutěži a o sběrných místech najde-
te na www.ulita.org nebo www.broumov.net

Na shledanou v novém roce 2015!

Proklatě znepokojivá 
věta
Je ošemetné charakterizovat stručně jaký-

koli národ, každý se totiž skládá z tisíců často 
i zcela protichůdně laděných individualit. Po-
kud se někdo o něco takového pokusí, musí 
nutně hrubě zjednodušovat, přičemž zde fun-
gují i stereotypy, často oč mylnější, o to silněji 
zakořeněné. V dnešní době, kdy globalizace 
glajchšaltuje skoro vše, je to záležitost ještě 
ošemetnější, přesto nelze popřít, že jakési 
charakteristické rysy národních povah stále 
ještě existují.

Na přiklad o Romech se traduje, že v dů-
sledku svého staletého životního stylu, pojí-
cího se v začarovaném kruhu s jejich perse-
kvováním, se u nich vyvinula schopnost přežít 
za všech okolností v jakémkoli prostředí; že 
žijí okamžikem, zítřkem se netrápí a jsou tak 
zkrátka všude vcelku spokojeni. Při tomto ste-
reotypním povědomí jsem byl nedávno docela 
vyveden z míry, když jsem se na chodníku na 
rohu náměstí míjel se dvěma mladými muži 
romské národnosti zrovna v momentu, kdy 
jeden druhému s ustaranou naléhavostí a ty-
pickou dikcí objasňoval: „Ti říkam, Broumov, 
to je proklety město!“

A v lehké návaznosti na předchozí „anek-
dotu“: Nevzniká zde opravdu nějaký pro-
blém?

Následující řádky nejsou sice výsledkem 
nějakého systematického a objektivního 
zkoumání, jde spíše o vyjádření dojmu, na 
druhou stranu však snad nikoli povrchního  
a unáhleného.

Mluvím zde o dlouhodobějším pocitu jisté 
sklíčenosti, který ve mě vyvolává historické 
centrum našeho města. Přes den tím dojmem 
netrpím, ale zároveň s padajícím soumrakem 
mě v ulicích města přepadá takový bezútěšný 
až tísnivý pocit. Dlouho jsem nevěděl proč, 
přece se centrum Broumova za poslední léta  

v mnoha ohledech objektivně vylepšilo,  
i přičítal jsem to pak spíše svému osobnímu 
neradostnému rozpoložení. Město jakoby 
po setmění zmrtvělo. Přitom zde ale musím 
zdůraznit, že rozhodně nepatřím mezi ty, 
kteří snad spatřují ideál v konání nějakých 
každodenních večerních pouličních „fiest“,  
v davech chvátajících dychtivě z vernisáží na 
divadelní představení, z koncertů na přednáš-
ky a konference, vstřebávajících pak zážitky 
při duchaplných debatách u nočních kaváren-
ských stolků. Naopak, jsem v tomto konzer-
vativní nátura: Město, v němž se prakticky nic 
zvláštního neděje, je dle mého názoru dobré 
město – lidé v něm po většinu dne pracují a po 
práci se věnují hlavně vlastní rodině, krátce si 
oddychnou, případně navštíví příbuzné a zná-
mé nebo se věnují nějakým svým koníčkům, 
na jejichž základě se dle potřeby druží třeba 
i v různých spolcích, aniž by přitom ovšem 
vyžadovali něco po druhých, aniž by co kdo 
chtěl po nich. Štěstěnou nejvíce obdaření je-
dinci pak věnují přebytky svých sil, nadání  
a prostředků nezištné péči o veřejné blaho  
a pomoci bližním, těm pak čest a sláva navrch.

Ale abych neodběhl, co mi tedy na tom 
večerním městě vlastně připadá divné? Je to 
pochmurná potemnělost? Ovšem zase, pat-
řím já snad mezi ty, kdo by toužili po silnějších 
lampách pouličního osvětlení, po reflektorech 
osvětlujících městské dominanty? Nikoli, 
jsem naopak odpůrce zbytečného „světelného 
smogu“, stávající veřejné osvětlení mi přijde 
dostačující. Až když jsem dospěl k trefnější-
mu termínu „vyhaslost“, trklo mě to: Vždyť 
ulice by měla vydatně přisvětlovat rozzářená 
domovní okna, ta dodávají městu rozhodující 
pocit živosti! Začal jsem se po těch večerních 
oknech pravidelněji rozhlížet a výsledkem 
je dojem, že nemalá část bytů, ba snad ce-
lých domů, je nejspíš neobývaná. A pokud se  
v tomto dojmu nepletu, pak by to znamenalo, že  
v městském organizmu vzniká jistý problém, 
o to znepokojivější, že se týká privátní sféry, 
kde veřejná správa může těžko co podniknout.

Karel Franze
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A V E   M A R I A  - V Á N O C E  2014 
17. ročník 

KLÁŠTERNÍ KOSTEL SV. VOJTĚCHA V BROUMOVĚ 

rozezní hudební skvosty předvánočního festivalového koncertu 
úterý 16. 12. 2014 v 18.00 hodin  

Buďte při tom a zažijte kouzelný předvánoční večer 

E M A   H U B Á Č K O V Á 
operní pěvkyně  - dramatický soprán 

V L A D I M Í R   Ž U P A N 
klavírní virtuos, hudební skladatel 
zasloužilý umělec Ukrajiny 

V Á C L A V   U R B A N 
přední představitel  české varhanní školy 

Koncert se koná pod záštitou Biskupství královéhradeckého, 
hejtmana Královéhradeckého kraje Bc. Lubomíra France, 
starosty města Broumov, s podporou Královéhradeckého kraje 
a města Broumov. 
PRODEJ VSTUPENEK: BROUMOV - Informační 
centrum Broumov, Mírové nám. 105, tel. 491 524 168; 
EMMA ART AGENCY - tel 775 591 537, E – mail: 
Emma.Emma@seznam.cz; 
NA MÍSTĚ - 30 min. před zahájením koncertu.

POPEL    
A               

PÁLEKA

 29. 12. 2014 
19:00

Městské divadlo Broumov. Pořádá: Město Broumov.
Vstupné: 60,- Kč
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HOTEL RESTAURANT ZÁMEČEK JANOVIČKY

Přijďte si posedět u dobrého vína
nebo si dát něco dobrého na zub.
Naši kuchaři pro Vás připravili tak zajímavou nabídku jídel, 
že budete chtít ochutnat všechna.
A nejen to - na Vánoce pro Vás máme připravené speciální 
vánoční menu a silvestrovský večer Vás určitě nadchne. 
Abyste již teď mohli své chuťové pohárky nechat vybírat, 
najdete náš nový jídelní lístek na našich stránkách 
www.penzionzamecek.com
Otevírací doba: celý týden 11.00 - 20.00
24 hodin - 737 338 465 - objednávky rautů, hostin atd.,
rezervace ubytování.
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P O Z V Á N K A
Slovan Broumov, oddíl kopané ve spolupráci s firmou
JM - SPORT si Vás dovoluje pozvat na 
7. ročník halového turnaje v sálové kopané 
SUDETY CUP 2014
JEDEN Z NEJVĚTŠÍCH TURNAJŮ 
V KRÁLOVÉHRADECKÉM KRAJI
Turnaj SUDETY cup 2014 je pokračovatelem velmi 
známého  a oblíbeného turnaje LoMa cup, který by tento rok 
vstupoval do 19. ročníku.
TERMÍN TURNAJE  - 29.12.2014 – 30.12.2014
Čas: ranní skupina od 7.30 hod – 13.30 hod
odpolední skupina od 13.30 hod – 19.30 hod

Startovné:  1600 Kč ( v předchozích letech 2000 Kč) plaťte 
složenkou a do zprávy pro příjemce napište název družstva 
a telefon. Startovné zahrnuje pronájem haly, odměna 
rozhodčím, nákup cen, náklady na organizaci.                                               
Přihlášky:  Uzávěrka  přihlášek je 23.12.2014  
Startovné zasílejte složenkou typu C na adresu JM- sport, 
Jiří Martinec, Na příkopech 57, 55001 Broumov, popř. 
převodem na účet  43-4632830297/0100, v.s. tel. číslo 
a do zprávy pro příjemce uveďte název týmu, přihlášky 
e- mailem: martinec.sport@seznam.cz 
nebo vejplatovi@seznam.cz

 Bližší informace Vám podá 
Jiří Vejplata Martinec tel. 731 151 690, 491 523 464 
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Prodám družstevní byt a garáž v OV 
klidná část Broumova. Byt: 2+1, 3. patro, 
částečná rekonstrukce, balkon, výtah, sklep. 
Garáž v blízkosti domu. Cena dohodou. 

Volejte 732 258 838 nebo 723 342 629, 
RK nevolat

Vánoce v Ineko-optice Broumov 
Zveme Vás k návštěvě naší provozovny s oční optikou na prima 

vánoční nákup za skvělé vánoční ceny brýlí! 
Ke každé zakázce malý dárek!!

AKCE  1000/200   ...z každé u nás zaplacené tisícikoruny 
Vám vrátíme 200,- Kč zpět na Vaše další vánoční dárky!

Výprodej starších obrub …   mnoho obrub 
za velmi nízké ceny právě pro Vás před Vánocemi

Značkové německé a italské  vrtané obruby 
za pouhých 490,- Kč!!

Sleva 50%   … na sluneční brýle - i značkové

AKCE 50% multifokál  -
vztahuje se na multifokální brýlové čočky 

(platíte pouze jednu, druhou máte od nás k Vánocům zdarma!)

Akce platí do konce roku 2014, slevy se nesčítají!  
Najdete nás i na www.inekooptik.cz.

Nová vánoční kolekce brýlí na prodejně!

Dovolujeme si vás opět pozvat k nákupu čerstvých ryb na 
pstruží líheň Hynčice. Obnovení prodeje započalo od listopadu 
opět každý čtvrtek od 8-12 a od 14-16 hodin

VÁNOČNÍ PRODEJ RYB 
NA SÁDKÁCH V HYNČICÍCH 
Zveme vás tímto i k nákupu vánočních ryb převážně 
z rybníka Břídlo v Olivětíně.
V nabídce bude dostatečné množství kaprů, amurů, pstru-

hů, ale i jiných doplňkových ryb, které jsou sádkované v křišťá-
lově čisté vodě z Javořích hor. Při této příležitosti upravujeme 
předvánoční prodejní dobu takto:

čtvrtek 18. 12. 2014 8 -16  hod.
pátek  19. 12. 2014 8 - 16 hod.
sobota 20. 12. 2014 8 - 12  hod. 
neděle 21. 12. 2014 8 - 12 hod.
pondělí 22. 12. 2014 8 - 16 hod.
úterý  23. 12. 2014 8 - 16 hod. 
Středa 24. 12. 2014 9 - 10  hod.

Těšíme se na Váš nákup přímo u nás na pstruží líhni.
Informace o prodeji získáte na tel. čísle 774 628 886.
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Czesław Biały

Otevírací doba:
po. - pá.:   9 - 17 hod.
so.:             10 - 13 hod.

ul. Piastów 6
57 - 400 Nowa Ruda

BOHATý VýBĚR BRýLÍ
Nabízíme:
•  počítačové vyšetření zraku
•  lékařské vyšetření
•  velký výběr obrouček
•  atraktivní ceny skel (slevy!)
•  sleva 15% na obroučky
• 20% sleva na progresívní skla

Velká optika
(vlevo od  T-Mobile)
ul. Piastów 6, NOWA RUDA
tel.  +48 74/872-25-02
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ARKÁDA BOŽANOV
.  svatební obřad a oslava na statku
.  zdarma zapůjčení grilu UMG typ D1 
    na  60 kg prasátko
.  možnost hudební produkce

.  celková kapacita cca 60 osob

 www.arkadabozanov.cz     tel. 720 292 880

AutoškolA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy skupin 

řidičského oprávnění A1, A, B, C, T, E, D

Broumov
16. 12. 2014 od 15 hod.

Police nad Metují
18. 12. 2014 od 15 hod.

Informace 
na tel. číslech
491 522 877            
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

nabízí k prodeji ve svých provozech
v Březové a v Meziměstí: 

•   Veškerý sortiment stavebního řeziva
    (prkna, fošny, hranoly) s možností impregnace

•  Hoblované výrobky - obkladové palubky  
            různých profilů, podlahové palubky, širokou

     škálu čtyřstranně hoblovaných latí, prken
     a hranolů, hotové plotovky s rovným nebo     
     obloukovým ukončením, rýgle, terasy 
      a mnoho dalších

•  Spárovky - desky z masivu, určené k výrobě    
     nábytku a ostatních bytových doplňků

Slevy již při odběru v hodnotě 5.000 Kč bez DPH
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Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm).   1500 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm).............. 810 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm)......................... 440 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) .......................... 250 Kč
                             (9 cm x 3 cm) ..........................130 Kč

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v podatelně Městského úřadu Broumov

OPRAVA OBUVI, BATOHŮ
Oprava obuvi Štancl nabízí své služby 

ve sběrném místě
 Sport Hotárek, Mírové náměstí 98, Broumov.  

K opravě můžete donést
 obuv, kabelky, batohy, hokejistické rukavice. 

Nízké ceny! Neváhejte nás kontaktovat.
www.opravaobuvi.eu

michalstancl@seznam.cz                                
mob. 604 570 865

Chystáte se na plesovou sezónu?
My Vás na ni připravíme!

Kulturní společnost HOP - Petr Hofman 
pořádá

T A N E Č N Í
pro manželské a partnerské páry.

Začínáme 9. ledna 2015
na sále Střelnice v Broumově.

Vyučují Igor a Lucie Štěpovi.

Taneční jako dárkový poukaz - 
dobrý typ na vánoční dárek pod stromeček.

Přihlášky a informace na tel. 
603 700 181

605 273 944
491 521 345

Finanční půjčky bez rizika
•  peníze do 48 hodin, a to bez ručení
•  vyřízení Vaší žádosti u Vás doma
•  individuální přístup
•  bez sankčních poplatků
•  splácení pod kontrolou
•  transparentní podmínky
     tel.: 606 604 893

Obchodní zástupce 
spolupracuje se 
spol. PROVIDENT
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